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KICK-OFF

Oorlog in Georgië
Dagboek van een
Nijmeegse student

De psychiater en het brein
‘ADHD is
geen onzin’



Nu 12 gratis
bioscoopkaartjes
bij de Postbank 
Studentenrekening

Vraag ’m vóór 14 september 2008 aan op postbank.nl/studenten
Daar vind je ook de actievoorwaarden.

- snelle saldo check met Postbank Buddy
- toegang tot Postbank Bijbanenvoordeel
- en tijdelijk met 12 gratis bioscoopkaartjes

De voordelen van de Postbank Studentenrekening:

- gratis rekening met internetbankieren
- je studiefi nanciering snel op je rekening
- aantrekkelijke spaarrente tot 3,4%
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Een ‘permanent en onoplosbaar conflict’ noemde schrijfster Nelleke Noordervliet de 
morele dilemma’s waarvoor wetenschappers zich gesteld zien, die zich bevinden in 
bezwaarde wetenschapsvelden als genetische modificatie of atoomkracht. Noorder-
vliet was gastspreker tijdens de Opening van het Academisch Jaar 2008-2009.

serie De Kick-off: de harde kern van Obelix I
Na de co-groep en de wiskundemeisjes, volgt Vox komend collegejaar 
vijf jongens uit het eerste van rugbyvereniging Obelix. De een studeert 
Scheikunde, de ander Rechten. De een weegt 74 kilo, de ander 105. 
De een is al jaren gelukkig met z’n meisje, de ander vermaakt zich 
met wisselend vrouwelijk schoon. En toch zijn deze rugbyende rouw-
douwers beste vrienden. Maak in deze Vox kennis met Max, Criest, 
Jaap, Daan en Daan. 

interview Maria Henneman: ‘Maximale openheid moet je durven’
“In bijna al mijn functies was ik de eerste vrouw. Ik ben dus wel 
wat gewend.” Per 1 juli is voormalig Netwerk-hoofdredacteur Maria 
 Henneman toegetreden tot het bestuur van de Stichting Katholieke 
Universiteit. En belooft aan Vox haar titel van toezichthouder op het 
bestuur van de Radboud Universiteit en het Universitair Medisch 
 Centrum St Radboud te zullen waarmaken.

wetenschap Van stof tot stoornis 
In de interviewreeks ‘De fascinatie’ gaat Vox op zoek naar wat het hart 
van Radboud-wetenschappers sneller doet kloppen. Dit keer 
Jan Buitelaar, hoogleraar Psychiatrie en Kinder- en Jeugdpsychia-
trie,  gebiologeerd door de grillige wegen van onze hersenen en op 
zoek naar nieuwe manieren om het brein te beteugelen. “Ik vind 
dat we  heel veel zaken onbenut laten in het veranderen van de herse-
nen. We kunnen nog zo veel meer doen dan een pilletje geven.” 

t

en verder 4 nieuws & opinie 8 student in Georgië 14 wetenschap 18 Nijmeegse nieuwen 
26 cultuur 30 Vox campus 32 Vox backstage

Bij dit nummer De kick-off van dit studiejaar is veelbelovend begonnen voor iedereen 
met een internationaal brein. Rector Bas Kortmann wil dat we ons meer openstellen voor 
het buitenland en onze horizon verbreden. Hulde aan Bas en weg met alle anti-Europese 
bekrompenheid waar we de laatste jaren in Nederland mee zijn geconfronteerd. Het 
geweld in Georgië (zie pag. 8) toont nog maar eens ten overvloede aan dat wij veel meer 
dan alleen economische voorspoed aan de Europese gedachte te danken hebben. Stabili-
teit, vrijheid, vrede en verbondenheid met andere lidstaten. Maar net als bij echte liefde 
moet je er wel wat voor doen. Dus doe dat studiejaar in het buitenland! Beste Bas, we zijn 
overigens op de redactie van Vox niet te beroerd om alvast wat verkennende portretten te 
maken van The University of The South Pacific op de Fiji Eilanden, de Universidad de 
Buenos Aires of The University of Auckland in Nieuw-Zeeland. Op die laatste kunnen we 
bovendien gelijk wat rugbytalent scouten voor Obelix! /Chris-Jan van der Heijden
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nieuws & opinie

Universitair docent Erik Eynikel van 
Religiewetenschappen maakte zich 
schuldig aan plagiaat toen hij zon-
der bronvermelding grote delen 
overnam uit het werk van een colle-
ga. “Zeer ernstig”, vindt rector Bas 
Kortmann. “We moeten duidelijk 
maken dat dit echt niet kan.”

De zaak kwam aan het rollen 
toen een Nederlandse weten-
schapper ontdekte dat de boek-
bijdrage van Eynikel in de bun-
del Á biblia Ertelmezése, Nemzetközi 
Biblikus Konferencia grote delen uit 
andermans werk bevatte. Hij 
diende een klacht in die door de 
ethische commissie van de uni-
versiteit werd onderzocht. Het 
eindoordeel loog er niet om: een 
ernstige vorm van plagiaat. De 

auteur had onvoldoende duide-
lijk gemaakt dat de overgenomen 
gedeeltes uit een andere bron af-
komstig waren. 
De precieze inhoud van de sanc-
tie is vertrouwelijk, maar een van 
de onderdelen is dat de universi-
tair docent een openbare schrif-
telijke berisping heeft gekregen. 
Kortmann spreekt van een “zwa-
re sanctie”, in bijzonder vanwege 
het openbare karakter ervan. 
Maar terecht, vindt hij. “Authen-
ticiteit is een van de grondregels 
van universiteit. Als we tien aca-
demische geboden moesten op-
stellen zou: gij zult niet ander-
mans werk overnemen in de top 
drie staan.”
De rector meent ook dat het te-
genover studenten onrechtvaar-
dig zou zijn om coulance te to-

nen. “Voor plagiaat in een scrip-
tie worden studenten fors ge-
straft. Je kunt het dan niet maken 
om tegenover medewerkers een 
andere standaard te hanteren.”
Vergelijkbare gevallen van ernsti-
ge plagiaat zijn volgens Kort-
mann de laatste jaren aan de Rad-
boud Universiteit niet voorko-
men, voor zover hij weet. Door 
het besluit van het college van 
bestuur naar buiten te brengen 
hoopt de rector dat zo te houden. 
“Publicatie is een bewuste vorm 
van generale preventie. We wil-
len duidelijk maken dat dit ècht 
niet kan. Met plagiaat brengt de 
onderzoeker niet alleen de oor-
spronkelijke auteur, maar ook de 
universiteit en de wetenschap in 
het algemeen grote schade toe.” 
/RG

Zware sanctie voor plagiaat D O R P S P O M P
De Refter, het Cultuurcafé en alle 
campuskantines hebben hun prijzen 
verhoogd met maar liefst tien 
 procent. Schandelijk of logisch? 

Dhr Looyengoed, manager Retail & 
Catering
“De prijs van zuivel is het afgelopen 
jaar met 30 tot 35 procent gestegen, 
granen met 15 tot 20 procent. En ook 
de olieprijzen tikken door in alle pro-
ducten. Maar wij hebben besloten om 
één percentage toe te passen op alle 
producten van brood tot bier: 10 pro-
cent. Dat is fors, maar helaas noodza-
kelijk. Ook onze begroting moet klop-
pend zijn.”

Janine, studente Bedrijfscommunicatie
“Ik merk niet zoveel verschil. Ik kom 
wel eens op de universiteit van Utrecht 
en daar liggen de prijzen flink hoger.”

Rob, student Geschiedenis
“Het grondstoffenverhaal is enerzijds 
wel plausibel, maar anderzijds vraag 
ik me af in hoeverre de Refter een or-
ganisatie is met winstoogmerk en de 
kosten ook echt moét doorberekenen.”

Hilje, kassajuffrouw bij de Refter
“Sommige mensen bestellen altijd 
hetzelfde en staan dan al met het geld 
in de aanslag. Die kijken even vreemd 
op wanneer je een ander bedrag 
noemt dan ze verwachten. Maar ver-
der vallen de reacties mee.”

Dhr. Näring, wetenschappelijk 
medewerker Klinische Psychologie
“Voor mijn vaste menu, soep en sala-
de, betaal ik nu twee dubbeltjes meer. 
Tsja, de Chinezen zijn aan het vlees 
gegaan hè, dan krijg je dat.”

Silke Bedrijfscommunicatie 
Silke: “Ik vind het nog steeds niet echt 
duur. Maar dat overal de prijzen stij-
gen merk je natuurlijk wèl. Bood-
schappen, energie. Gelukkig wonen 
we samen anti-kraak, dus veel huur 
betalen we niet.”

Linda en Ivor, beiden Psychologie
Linda: “Ik merkte het toevallig net. 
Voor mijn broodje tonijn betaalde ik 
2,20 euro in plaats van 2 euro.”
Ivor: “Het was natuurlijk al best duur 
als je het vergelijkt met de super-
markt. Dus ja, ik denk wel dat ik mis-
schien wat minder bij de Refter ga 
eten. Gewoon zelf boterhammen mee-
nemen.”
Linda: “En dan nog even iets kleins bij 
de Refter. Voor ’t lekker.”/RG

“Dag Elly” zeg ik. Ze heet helemaal niet Elly, ik ken geen 
enkele student die Elly heet. Ik krijg die namen niet onthou-
den, dus noem ik elk meisje Elly. Klinkt vriendelijk en een-
voudiger dan Marinde, Destiny of Tallulah. Gewoon “Dag” 
klinkt mij niet autoritair genoeg, zo’n voornaam erbij geeft 
beter aan hoe de verhoudingen liggen, maar helaas, ik ken 
de namen niet. Ik heb collega’s, die besteden de volledige 
eerste week aan het van buiten leren van de namen. Ik zou 
nog een week extra nodig hebben voor het leren van de ge-
zichten. Ik ben er niet goed in. Het zou me niet verbazen als 
het CvB volgend jaar besluit dat iedereen bij roepnaam ge-
kend dient te worden, en dat we verplicht op memorisatie-
cursus moeten, maar vooralsnog vlucht ik weg met Elly. 
‘Elly’ maakt een afspraak voor een hertentamen, en tegen 
die tijd zoek ik wel uit hoe ze echt heet en dan zeg ik: “Och 
ja. Stom. Ik krijg alleen de achternamen van het secretari-
aat.” Hetgeen glashard gelogen is. 

Gênanter wordt het als je ze tegenkomt in het wild. Dan leg 
je net een potje ontharingscrème op de toonbank, of vijf 

flessen wodka, of een nieuwe bh cup F, met vier paar panty-
kousjes en twee Harlequinboekjes uit de reeks ‘Intiem’, en 
blijkt weer eens je creditcard geblokkeerd, en je pinpas ook, 
als je schuldbewust opkijkt in de immer blauwe ogen van 
het meisje aan de kassa. Je ziet aan haar blik dat ze jou 
herkent maar niet als eerste durft te groeten. Je schuttert: 
“Dag Elly,” en je zou het liefst een adequate smoes paraat 
hebben (“Ja, dit is allemaal voor mijn moeder,” of “Ik doe 
hier wetenschappelijk onderzoek naar”) maar er schiet je 
niets te binnen. Je voelt je betrapt. “Dag mevrouw” zegt ze 
opgewekt. “De cd’s van Marianne Weber zijn in de aanbie-
ding bij vijf pakken tampons.” Je mompelt: “Ik kom zo terug 
met papiergeld,” maar dat is wel het stomste wat je kunt 
mompelen, want dat geeft haar alle tijd om alle jaargenoten, 
vriendinnen en Hyves-maatjes te bellen en probeer dan nog 
maar eens die grijns uit de collegebanken weg te poetsen. 
Beter is om in stijl ten onder te gaan en te zeggen: “Doe 
maar. Graag super large. Ik reken tijdens de colleges wel 
met je af.” Maar dat vergt enige techniek. Je kunt ook ge-
woon weg verhuizen uit Nijmegen. /Mgt

Alle meisjes heten Elly MGT

Toen de tweede goal van Maartje Goderie tegen de Chinezen op het grote 

scherm werd vertoond, leek de altijd wat bedaagde opening van het Aca-

demisch Jaar heel even op het Holland Heineken House. Zelfs het cortège 

van hoogleraren juichte driftig mee. “Razend knap, zo’n backhandgoal”, 

wist rector magnificus Kortmann, die zelf bij de veteranen ook graag een 

balletje mag slaan. Uit zijn handen kreeg de bescheiden hockeyspeelster 

- nu weer Nijmeegs psychologiestudente - niet één, maar een setje van 

wel twee gegraveerde pennen. /RG

Holland Heineken Universiteit
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Eenderde van alle studenten zou 
een poosje in het buitenland moe-
ten studeren, vindt de Radboud Uni-
versiteit. Maar slechts 8 procent 
gaat echt. dat moet veranderen, zei 
rector magnificus Bas  Kortmann 
bij de opening van het academisch 
Jaar. 

Studenten die naar het buiten-
land willen, komen veel hinder-
nissen tegen. Een kamer is niet 
altijd gegarandeerd en ook de ex-
tra kosten zijn voor veel studen-
ten een probleem. Bovendien is 
het altijd maar de vraag of bui-
tenlandse studiepunten wel mee-
geteld mogen worden. Zo niet, 
dan is studievertraging het resul-
taat. Met dat drieluik aan hinder-
nissen is er dus werk aan de win-
kel, aldus de rector. 

Er zit een behoorlijk gat tussen de 
doelstelling van twee jaar geleden en 
de realiteit van 8 procent in 2008. 

‘Buitenland maakt toleranter’

Grijze koppen genoeg op de diverse 
openingen van het Academisch Jaar in 
den lande. Maar grijze hersenen, dat 
is nog eens wat anders. Moeten de or-
ganisatoren van de opening Acade-
misch Jaar van de Universiteit van 
Amsterdam gedacht hebben. Zij stop-
ten het hoofd van minister van Onder-
wijs, Plasterk, in een hersenscanner. 
Tijdens de plechtigheden bij de ope-
ning werden de resultaten onthuld: de 
minister reageerde positief op Barack 
Obama, maar nauwelijks op Wim Kok. 
Waar in Nijmegen nog een studenten-
kamertekort dreigt, hebben de Til-
burgse studenten te maken met het 
luxeprobleem van een kwalitatief ka-
mertekort. Kamers zijn er genoeg, 
maar wie een woning met eigen keu-
ken en sanitair wil (en welke zichzelf 

respecterende student wil dat nu 
niet?), moet tussen de twee à drie jaar 
wachten. Onacceptabel natuurlijk.
Rotterdamse studentenverenigingen 
trokken ook een grens bij de beledi-
gingen van het Erasmus Magazine van 
de universiteit. Een ironisch geschre-
ven “academisch ABC”, waarin eer-
stejaars wordt uitgelegd wat termen 
als ontgroening, disputen, feuten en 
mores betekenen, schoot de Rotter-
damse Kamer van Verenigingen in het 
verkeerde keelgat. Persvrijheid of 
geen persvrijheid: de oplage moest in 
de prullenbak verdwijnen – en zo ge-
schiedde. Dat alle eerstejaars al een 
exemplaar thuisgestuurd hadden ge-
kregen, was iets waar de Rotterdam-
mers geen rekening mee hadden ge-
houden. /MP

O V E R  D E  S C H U T T I N G

Ivo, Anneke, Daniël enneuh…
Ludieke namenspelletje op het gras bij het station: het klassieke begin 
van de Nijmeegse introductie waarin van 17 tot en met 26 augustus bijna 
drieduizend eerstejaars kennis maakten met de universiteit, de stad en hun 
medestudenten. Zo’n achthonderd mentoren (en ruim tweehonderd week-
endbegeleiders) voerden de nieuwkomers langs feesten, sportdagen, BBQ’s 
en het introductieweekend. Incidenten kwamen slechts sporadisch voor: 
een eerstejaars stapte, nog half in dromenland, uit het raam van de eerste 
verdieping in de vaste veronderstelling dat hij het toilet betrad. De verwon-
dingen vielen mee, hoewel de intro voor hem wel tot een abrupt einde kwam. 
Verder werd op een van de 21 introweekenden een geval van vandalisme ge-
constateerd: schade 200 euro. Maar dit waren slechts bescheiden dissonan-
ten in een evenement dat verder de gebruikelijke positieve recensies kreeg. 
Benieuwd naar de nieuwkomers? Bekijk de portretten op pagina 18. /RG

Hoe kan dat? 
“Moeilijk te zeggen, maar het is 
wel duidelijk wat er beter kan. 
Om te beginnen moeten oplei-
dingen hun curriculum zo aan-
passen dat er een reële mogelijk-
heid voor studenten is om voor 
drie maanden of langer naar het 
buitenland te kunnen zonder dat 
het studievertraging oplevert. 
Dat betekent ruimte maken in 
het programma en afspraken ma-
ken met universiteiten in het 
buitenland over studiepunten. 
Ten tweede vragen we aan docen-
ten om actiever uit te dragen dat 
een buitenlandverblijf bij je aca-
demische vorming hoort en ge-
woon leuk is. Ook op dat punt la-
ten we nu kansen liggen.”

Maar daarmee zijn de drie hin-
dernissen die u noemde nog niet 
weggenomen.
“Nee, dat vraagt om een interna-
tionale aanpak. Daarvoor kijken 
we in de eerste plaats naar IRUN, 

het netwerk van negen Europese 
universiteiten waar Nijmegen 
een leidende rol in speelt. Met al-
le IRUN-partners gaan we concre-
te afspraken maken over huisves-
ting, kosten en de uitwisselbaar-
heid van studiepunten. Uiteinde-
lijk moet dat ook leiden tot joint 
degrees, oftewel gezamenlijke op-
leidingen met een buitenlandse 
universiteit die in beide landen 
een geldig diploma opleveren.”

Voor inkomende buitenlandse 
studenten pleit u voor een buddy-
 systeem. Is het haalbaar om meer 
dan vierhonderd bezoekende studen-
ten persoonlijk te begeleiden? 
“Waarom niet? We hebben ruim 
zeventienduizend studenten waar-

uit we die buddy’s kunnen wer-
ven. Er zijn, ook in Nijmegen, 
succesvolle voorbeelden bekend 
van zo’n buddysysteem, alleen 
nog niet op de schaal die ik voor 
ogen heb.”

Internationalisering is al enige tijd 
een hot issue aan de Radboud Uni-
versiteit. Overdrijven we het niet? 
Niet iedereen gaat toch werken in 
het buitenland? 
“Dat klopt, maar studeren in het 
buitenland is niet alleen bedoeld 
om je klaar te stomen voor een 
carrière overzee. Ons eigen land 
wordt ook steeds internationaler. 
Mensen hebben van nature de 
neiging om hun jeugdervaringen 
als norm te nemen op hun le-
venspad. Maar in een multicultu-
rele samenleving schiet zo’n hou-
ding tekort. Veel culturele span-
ningen worden veroorzaakt door 
wederzijds onbegrip. Dat een 
moslima soms een uitgestoken 
hand weigert. snappen we niet. 
Maar elkaar tweemaal daags drie 
vluchtige zoenen geven zoals de 
Fransen doen, vinden we weer te 
ver gaan. Buitenlandervaring 
helpt je dat alles te relativeren en 
draagt zo bij tot een tolerantere 
samenleving. Als onderwijsinstel-
ling die leiders en opleiders afle-
vert, willen we ons daar goed van 
bewust zijn.” /RG
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nieuws & opinie

Geen overvolle collegezalen of over-
spannen docenten: het cijfer van 14 
procent méér studenten dat twee 
maanden geleden werd genoemd 
voor de Radboud Universiteit klopt 
niet. Dat blijkt uit nieuwe cijfers van 
de IB-Groep. 

Bij het stevige groeicijfer van 
twee maanden geleden gonsde er 
al een waarschuwing: door een 
nieuw inschrijvingssysteem wer-
den de aanmeldingen niet gecor-
rigeerd voor studenten die zich 
voor twee of meer studies had-
den ingeschreven. Nu dat wel is 
gebeurd, blijkt van de 14 procent 

Forse aanwas eerstejaars ‘verdwenen’

Spelfout I
De droevige werkelijkheid had niet beter geïllu-
streerd kunnen worden: in de spellingstest van Vox 1 
van dit jaar zit een fout. Volgens de antwoorden is: 
‘word je plotsklaps een venijnig testje onder de neus 
geschoven’ een correct deel van een zin. Echter, het 
werkwoord ‘worden’ slaat hier niet op ‘je’, maar op 
‘een venijnig testje’ (wie/wat wordt er onder de neus 
geschoven?). De correcte werkwoordsvorm is dus 
‘wordt’ en het meewerkend voorwerp (‘je’) heeft hier 
geen invloed op. Het correcte zinsdeel luidt dan: 
‘wordt je/mij/de studenten plotsklaps een venijnig 
testje onder de neus geschoven’. 
Judit Altena

Spelfout II
Het is inderdaad droevig gesteld met de grammati-
kakennis van velen. De Vox-redaktie kan ook nog wel 
een opfriskursus gebruiken.
Vraag 2b: ...word je plotsklaps een venijnig testje 
 onder de neus geschoven is FOUT. Het is “... wordt je 
plotsklaps ...”. “Je” is namelijk niet het onderwerp 
van de zin, dat is “een venijnig testje”. En een testje 
wordt geschoven. Met DT. Foei!
Olaf.

Spelfout III
Zou het kunnen dat uw redactie niet helemaal voor 
ogen staat dat in vraag 2 van de spellingtest in Vox 
van 18/8/08 het woord ‘je’ in de derde naamval 
 (dativus) staat en dat (daarmee) alle zinnen in die 
vraag een fout bevatten? Is antwoord 2b daarmee 
niet ook onjuist? Met senexgroet,
C.A.J.M. Kortmann

Überstudent
In het Nijmeegse studentenblad Vox worden Duitse 
studenten die in Nederland studeren, wegens hun 
ijver en ambitie Überstudenten genoemd, aldus het 
artikel Na Abitur naar Nederland op de voorpagina 

van de NRC van 8 juli. Het betreft dankbare studen-
ten voor wie een vergelijking tussen Nederlandse en 
Duitse universiteiten in het voordeel van Nederland 
uitvalt. De associatie van de Duitse studenten met de 
uiterst negatieve, nazistische term Übermensch is 
geenszins op zijn plaats. De NRC neemt de misplaats-
te terminologie van Vox echter kritiekloos over. 
Dr. Saar Roelofs

Opinie: kunst of ijdelheid?
De reactie van oud-rector Kees Blom (Vox 20, 26 juni 
2008 ) op de waardering ‘zeer middelmatig’ van beel-
dende kunst-coordinator Daan Van Speijbroeck (Vox 
19, 12 juni 2008) maakt duidelijk hoe het met de 
beeldende kunst aan onze universiteit is gesteld, al-
thans bij het college van bestuur.
Van Speijbroeck beoordeelt het kunstwerk dat Blom 
bij gelegenheid van zijn afscheid als rector aan de 
universiteit schonk op kunstzinnige criteria. Hij komt 
dan niet verder dan de kwalificatie ‘zeer middelma-
tig’ en vindt dat het de prominente plek die het ge-
kregen heeft, pal naast de ingang van de Aula, niet 
verdient.
Blom hanteert heel andere criteria bij de beoordeling 
van zijn geschenk. Hij heeft de kunstenaar opdracht 

gegeven een beeld te maken van de professor die hij 
in zichzelf en in anderen graag ziet: de geleerde en 
wijze man die de jonge student de weg wijst naar het 
licht van de wetenschap. En die daarbij door de bur-
ger wordt aangeklampt als ware hij een baken in een 
onzekere wereld. 
Het lijkt er sterk op dat hij de kunst dienstbaar heeft 
willen maken aan de ijdele verbeelding van de we-

tenschapper die zichzelf op een voet-
stuk zet. Dit is overigens niks bijzon-
ders en vaker het geval wanneer 
hooggeplaatste personen kunstenaars 
een opdracht geven, zie de talrijke 
portretten van hoogleraren aan de 
universiteiten, die kunstzinnig gespro-
ken bijna altijd zeer middelmatig zijn.
Maar gelukkig heeft de kunstenaar dit 
doorzien en is niet in de val getrapt. 
Als je het werk aandachtig bekijkt, 
kun je zien dat de student toch in een 
andere richting kijkt dan de professor 
aanwijst, bovendien kijkt hij niet erg 
helder uit zijn ogen, alsof hij ziende 
blind is. Hij lijkt eerder te denken ‘je 
kunt me nog meer vertellen, ik volg 

mijn eigen weg’. En de aanklampende, onwetende 
burger zit met zijn linkerhand onder de jas van de 
professor. Het lijkt wel of hij probeert de geleerde 
zijn zakken te rollen of, misschien wel ongewenst te 
betasten. Daarbij houdt hij zich vast aan de student, 
alsof die ook in het complot zit. 
Het lijkt mij inderdaad zeer de vraag of het werk wel 
op de meest geschikte plek staat. Wellicht zou het 
dan toch meer tot zijn recht komen in de kamer van 
de rector of in de togakamer van de hoogleraren met 
als onderschrift: ‘maak je geen illusies’, of meer in 
de universitaire traditie : ‘vanitas, vanitas, omnis va-
nitas’.
Willem AJ van Daal, 
oud-voorzitter Commissie Beeldende Kunst

I N G E Z O N D E N

groei nog maar de helft overge-
bleven: 6,8 procent, oftewel 250 
extra aanmeldingen. Ongeveer 
240 daarvan komen echter voor 
rekening van psychologie en 
tandheelkunde die beide een nu-
merus fixus hebben en de groei 
niet kunnen verwerken. Per saldo 
blijft het aantal eerstejaars op de 
Radboud Universiteit dus stabiel.
Op opleidingsniveau zien we ech-
ter wel de nodige verschuivin-
gen. Grote groeiers zijn onder 
meer sociologie (34%), taalweten-
schap (50%), wijsbegeerte (54%), 
informatica (38%), notarieel recht 
(33%) en kunstgeschiedenis (27%). 
Grote verliezers vinden we in de 

religieuze hoek: religiestudies 
ging van 37 naar 18 aanmeldin-
gen en theologie zelfs van 7 naar 
1. Directeur onderwijs Michael 
Scherer-Rath van religieweten-
schappen wijst op de moordende 
concurrentie op het terrein van 
de religieuze opleidingen. “Je ziet 
dat veel van onze concepten ge-

Grootste stijgers
Sociologie 48 (78%)
Wijsbegeerte 37 (54%)
Taalwetenschap 36 (50%) 
Psychologie 579 (41%)
Informatica 29 (38%)

Totaal RU 3899 (7%)
Totaal universiteiten NL 45379 (4%)

Grootste dalers
Theologie 1 (-86%)
Religiestudies 18 (-51%)
Arabische Taal en Cultuur 10 (-38%)
Kunstmatige Intelligentie 19 (-30%)
Taal- en Cultuurstudies 22 (-27%)
Algemene Cultuurwetenschappen 36 (-27%)

kopieerd worden door andere on-
derwijsinstellingen. Zo is Tilburg 
bijvoorbeeld ook begonnen met 
een opleiding religiestudies. Dat 
merk je, aangezien het aantal 
scholieren dat voor religieweten-
schappen of theologie kiest, al ja-
ren gelijk blijft.” /RG
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Eigenlijk woont ze al vier jaar 
in Amsterdam, maar zilveren-
medaille roeister Annemarieke 
van Rumpt bleef trouw lid van de 
Nijmeegse roeivereniging Phocas. 
En Phocas bleef trouw aan haar, 
zo bleek uit de soms minutenlange 
ovaties die haar ten deel vielen 
tijdens de huldiging in Villa van 
Schaeck op 31 augustus. 

Toen Annemarieke ‘Piek’ van 
Rumpt (28) zich in het begin van 
haar studie meldde voor de selec-
tie van Phocas had de coach zijn 
twijfels of hij haar moest opne-
men. “We willen tenslotte wel 
winnen”, luidde zijn bedenking. 
Tot dat moment had Phocas-lid 
Van Rumpt immers vooral uitge-
blonken in drinkgelagen en ge-
zelligheid. Maar de knop was om, 
zo bleek al gauw. Van Rumpt ont-
wikkelde zich snel tot de roeister 

die in 2004 met de Dames 8 brons 
behaalde bij de Olympische Spe-
len en in 2008 haar carrière glan-
zend afsloot met een zilveren 
medaille. 
Inmiddels kan ze daardoor voor 
Phocas niet meer stuk, zo bleek 

tijdens de huldiging. Eerste Pho-
caan Sjoerd Delnooz had zijn 
voorzittershamer meegenomen 
en improviseerde een algemene 
ledenvergadering waarvan het 
enige agendapunt, Piek’s erelid-
maatschap, unaniem en onder 

langdurig gejuich werd aangeno-
men. De Olympische roeister, die 
in het gezelschap was van de 
complete dames 8 (inclusief ’t 
Stuurtje) werd er een beetje verle-
gen van. Na vier jaar Amsterdam 
blijft haar liefde voor Phocas on-
verminderd bestaan, zei ze in haar 
dankwoord. Waarom? “Er komt 
zoveel warmte uit Nijmegen.”
Voor Van Rumpt is haar sportcar-
rière nu voorbij, zo bevestigde ze 
de geruchten. “Het is mooi ge-
weest. Tijd nu voor andere din-
gen.” Phocas werkt ondertussen 
hard aan een nieuwe generatie 
roeihelden. Mede door het succes 
van Piek kreeg Phocas tijdens de 
introductie meer dan tweehon-
derd nieuwe aanmeldingen bin-
nen. Een verenigingsrecord en 
een aantal waar verenigingen als 
Carolus Magnus of Ovum Novum 
alleen maar van kunnen dromen. 
/RG

‘Er komt zoveel warmte uit Nijmegen’

Bestuursvoorzitter Emile Lohman 
van het UMC St Radboud is de best 
betaalde directeur in de Nederland-
se zorgsector. De publicatie hierover 
in de Volkskrant heeft ondanks 
het wat bozige toontje in die krant 
nauwelijks tot reacties geleid in 
Nijmegen. Het stichtingsbestuur 
van de universiteit en het UMC St 
Radboud, verantwoordelijk voor de 
salarissen, heeft één telefoontje 
verwerkt.

Met zijn salaris van ruim 290.000 
euro (bruto) verdient de vorig 
jaar aangestelde Lohman meer 
dan 120.000 euro meer dan de 
‘Balkenende-norm’. Bestuursvoor-
zitter Loek Hermans verklaarde 
dit weekend in de Gelderlander 
dat er met Lohmans salaris niks 
mis is. ‘Hij is het geld meer dan 
waard.’ En dan volgt de inmid-
dels vertrouwde riedel om dit 
soort grootverdieners uit de wind 
te houden: ‘Er zijn maar een paar 
mensen die de klus konden 
doen’, en: ‘Mensen van dat kali-
ber zijn gewoon erg duur.’ 

Hermans, eerst verantwoordelij-
ke voor het salaris van de be-
stuurders op de campus, ver-
klaart dat het UMC St Radboud 
een echte topdog nodig had, om-
dat het ziekenhuis na de affaire 
rond zijn hartcentrum in een 
diep dal verzeild was geraakt. 
Lohman staat nu aan het roer 
van een omvangrijke reorganisa-
tie, die het UMC uit het moeras 
moet trekken.
Of 290.000 euro ook formeel een 
te hoog salaris is, blijft overigens 
ongewis. De zorgsector zelf heeft 
inmiddels een advies opgesteld, 
maar het is voor de Tweede Ka-
mer nog maar de vraag of deze 
beloningscode maatgevend gaat 
worden. En áls hier al duidelijk-
heid over komt, is het tenslotte 
nog de vraag of een en ander ook 
voor Nijmegen gaat gelden. Im-
mers, met een beroep op de bij-
zondere katholieke signatuur, 
kunnen universiteit en UMC wel-
licht nog een achterdeur vinden 
voor Lohman-achtige salarissen. 
/PvdB

Nauwelijks verontwaardiging 
over topsalaris

Tweede van links: Annemarieke van Rumpt

S P R A A K W A T E R

“Eerst wilde niemand in Lent zitten, maar sinds de fietsbrug er is, is het zelfs een 
van de voornaamste redenen om in Nijmegen te komen studeren.” Volgens Martijn 
Borsje, van het International Student Network trekken buitenlandse studenten 
massaal naar Nijmegen vanwege het ‘helemaal fantastische’ studentencomplex 
Lent aan de overkant van de Waal. De Gelderlander, 20 augustus 2008.
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Student in Georgië
‘Ja, er vallen bommen rondom Tiblisi’

nieuwsachtergrond

10 mei > Toen alles nog rustig was
“Ik lijk in een ideaal land te zijn neergestre-
ken voor mijn studie. Georgië is een prima 
onderzoeksgebied met de afvallige provincies 
Abchazië en Zuid-Ossetië aan de ene kant en 
Georgië aan de andere kant.”

20 juni> 90 procent werkloos
“Tiblisi geeft een vertekend beeld. Het platte-
land blijft namelijk ver achter. In de regio 
Samtskhe-Javakheti is tachtig tot negentig 
procent van de mensen werkloos. Sommigen 
verlangen terug naar het Sovjettijdperk. Toen 
was er tenminste werk, had je een huis, en – 
als het mee zat – een auto. Een arme taxi-
chauffeur nam ons aan het einde van een 
taxiritje op sleeptouw, betaalde een avond 
lang ons eten en de drank en weigerde er een 
cent voor te ontvangen.”

7 juli > Dronken militairen
“Ik ben op weg naar Zuid-Ossetië. We komen 
probleemloos de grens over. Op een OVSE-
conferentie enkele dagen geleden waar-
schuwde het hoofd van de organisatie dat er 
 elke avond wordt geschoten in dit gebied. De 

Franse ambassadeur grapte: ‘Ach, die paar 
dronken militairen.’”

9 juli > Saai Zuid-Ossetië
“Ik merk weinig van de spanning. Er zijn wel 
Russische, Zuid-Ossetische en Georgische 
 militairen op straat, maar niemand viel ons 
lastig toen we de straat op gingen. We wilden 
Tskhinvali bewonderen, maar behalve een 
 indrukwekkende hoeveelheid Russische vlag-
gen en nationalistische graffiti, is het hier 
vreselijk saai.”
 

20 juli > Toeristenoord nummer één
“Ik ben naar Abchazië vertrokken, om hier 
ook wat interviews af te nemen. Dit gebied is 
duidelijk rijker dan Zuid-Ossetië: toeristen 
komen af op het subtropische klimaat, de 
prachtige bergen en de warme zee. Ik wissel 
interviews af met hangen op het strand.”

10 augustus > Georgië valt 
Zuid-Ossetië binnen
“Het conflict lijkt te escaleren, maar in Tiblisi 
merk ik er weinig van. Ja, de toeristen en de 
meeste expats zijn geëvacueerd, maar ik 
blijf. Ik ben niet voor niets student conflict 
studies. Mijn moeder maakt zich  onnodig on-
gerust. Ja, er vallen bommen rondom Tiblisi, 
maar die vallen op strategische doelen. Van-
ochtend hoorde ik een straaljager overvlie-
gen, liep naar het balkon en hoorde de bom 

ver weg ontploffen. Het stoort me dat ‘de me-
dia’ in hun zucht naar sensatie kleine ge-
beurtenissen opblazen. Zo’n reporter ziet 
dan een colonne militaire voertuigen rich-
ting Tiblisi oprukken en concludeert daaruit 
dat die op weg zijn naar de hoofdstad.”

20 augustus > Tiblisi in onzekerheid
“Tiblisi niet meer dezelfde bruisende stad als 
voorheen. Het is stil, minder vrolijk. Er zijn 
demonstraties. Vredig, dat wel. Veel scholen 
zijn veranderd in vluchtelingencentra. Bij de 
supermarkt op de hoek worden nu hulppak-
ketten ingepakt voor de vluchtelingenkam-
pen. De helft van de Georgiërs die ik spreek, 
is bang dat de Russen zullen opstomen naar 
Tiblisi. De andere helft is ervan overtuigd dat 
ze zich terug zullen trekken. Niemand weet 
het zeker.”
 

29 augustus > Bloemen voor Georgië
“Ik ben terug in Nederland, maar ik mis 
 Georgië. Met een aantal vrienden probeer ik 
nu iets te betekenen voor het land. Met Flo-
wers for Freedom proberen we de aandacht 
voor Georgië vast te houden: een actie met 
kleurige bloemstickers die we onder meer 
gaan verspreiden in Nederland, de VS en 
Groot-Brittannië. Ik heb mijn hart verloren 
aan Georgië: het land waar je moet huilen 
om het verdriet van een wildvreemde taxi-
chauffeur.”
Kijk voor meer info op www.wamsik.com/flowers

Opeens werd zijn studie Conflicts, 
Territories and Identities wel heel 
concreet. René Engels liep stage in 
Georgië toen daar de oorlog uit-
brak. Dagboek van een Nijmeegse 
student in oorlogsgebied.
Tekst: Marjolein Pijnappels
Fotografie: Avery Schmidt en Eva Cukier
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‘ Goeie vriend, 
 goeie kroegmaat’

KICK-OFF Het studiejaar van vijf rugbyvrienden

serie

Veel studenten sluiten zich aan bij een sportvereniging en maken daar vrienden voor het 
 leven. Pieken en dalen worden gedeeld. Samen slaan ze zich door studie en liefdesverdriet. 
In en rond het veld komen de ruwste emoties naar boven, buiten het veld worden de diepste 
 gedachten  gedeeld. De sportvereniging als metafoor voor liefde, studie en vriendschap.  
Vox volgt dit studiejaar vijf mannen uit de harde kern van rugbyvereniging Obelix. 

Tekst: Anne Dohmen / Fotografie: Erik van ‘t Hullenaar



jaargang 9 • num
m

er 2 • 4 septem
ber 2008

11

Ze zijn beste vrienden: de vijf 
 rugbyers uit de harde kern van het 

eerste. Hun karakters verschillen als 
dag en nacht, net als hun studies en 
hun massa. En toch: zij aan zij drin-
ken ze (veel) bier, drukken ze try na 
try en versieren ze (zoveel mogelijk) 

vrouwelijk schoon. Het wordt een 
zwaar rugbyjaar voor de kracht

patsers van Obelix I. Afgelopen jaar 
werden ze fluitend kampioen – ko-

mend jaar wordt het knokken in een 
klasse hoger. Vox volgt ze dit college-
jaar op de voet: gaan ze het redden 

in de 2e klasse? Worden de vrij
gezellen verliefd? Studeren de 

 ouderejaars af? Maak kennis met 
Max, Criest, Jaap, Daan en Daan. 

▲

Max Mollema (21)
Studie: Derdejaars Bedrijfswetenschappen
Positie: Flanker – want: goed in hard tackelen en 
try drukken (scoren)
Postuur: 88 kilo, 1.87 meter
Relatie: Ja, een half jaar
Muziek: “Alles wat me raakt.”
Waarom rugby? “Voor voetbal was ik te agressief. 
Bij rugby kan ik alles kwijt én het is een gezellige 
bende.”
Aan het eind van dit collegejaar… “Ben ik het 
liefst weer kampioen. Maar dat is een illusie. Dus 
hoop ik dat we ons ontwikkelen en dat we in de 2e 
klasse kunnen blijven. Verder wil ik al mijn studie-
punten halen, minder zuipen en ben ik nog steeds 
bij mijn vriendin. Gewoon wat serieuzer, dus.”
Ergste blessure: “Een scheur in mijn schouderspier 
en -bot. Heb ik nog steeds last van.”
De rest over Max: “Opvliegend, gedreven, leer-
gierig, onbesuisd, erg aanwezig en onbevangen.”

▲

Jaap Lemmers (22)
Studie: Vijfdejaars Scheikunde
Positie: Full-back – want: goede conditie, snel én 
goed in versnellen, kan hoge ballen vangen
Postuur: 90 kilo, 1.95 meter
Relatie: Nee
Muziek: Red Hot Chili Peppers
Waarom rugby? “Criest nodigde me uit om eens te 
komen trainen. Voelde me meteen aangetrokken 
door de discipline, het respect, de mentaliteit en 
het harde van rugby.”
Aan het eind van dit collegejaar… “Hebben we 
 onze plek in de 2e klasse behouden. Ik hoop dan 
meer kracht te hebben en het spelletje beter te 
doorzien. Ik wil mijn stage succesvol afgerond 
hebben, al mijn mastervakken halen en ik hoop dat 
ik dan een vriendin heb.”
Ergste blessure: “Blauwe ballen en een knieblessure 
waardoor ik er een paar maanden uit lag.”
De rest over Jaap: “Rustig, de stille factor, droge 
grappen. Heeft zich heel snel een hele moeilijke 
positie eigen gemaakt. Lange stelten, goeie ver-
snelling.”
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Volg de mannen van Obelix
Het komende jaar volgt Vox het wel en wee van deze rugbymannen op papier en op www.voxlog.nl.  
Hoe vergaat het ze in de liefde, de vriendschap en de studie? In Vox 4 leggen we de bijzondere  
 tradities van deze rouwdouwersport onder de loep. Vanwaar al die geheime codes? 
Waarom gaat respect boven alles en bovenal: hoe gaat een Zumba in z’n werk? 

▲

Daan – bulletje – Nijhoff (20)
Studie: Derdejaars Rechten
Positie: Nummer 8 – want: geschapen voor het 
‘voorwaartse werk’ van de grote jongens en de 
snelheid van de kleinere. Een verbindingsspeler 
die alles moet kunnen – en dat kan hij
Postuur: 105 kilo, 1.88 meter
Relatie: Nee
Boek: 72 Dagen in de Andes, van Nando Parrado
Muziek: “Een biertje smaakt bij elke soort muziek.”
Waarom rugby? “Familie van me speelt rugby. En 
ik was altijd al groter dan de rest. Ik kan al mijn 
agressie kwijt, er is veel respect en ik leer incas-
seren. Het is een fysieke uitlaatklep.”
Aan het eind van dit collegejaar… “Hebben wij on-
ze plek in de 2e klasse weten te behouden, ben ik 
sterker geworden en kan ik de scrum-half beter 
beschermen. Ik wil dit jaar harder studeren en aan 
het eind alle vakken gehaald hebben. Ik ben niet 
op zoek naar een relatie, dus ik zie wel wat er op 
het liefdesvlak gebeurt.”
Ergste blessure: “Een snee van 8 centimeter lang 
en 3 centimeter breed: je kon mijn schedel zien. 
Maar ach, even hechten en anderhalve week later 
kon ik weer spelen.”
De rest over Daan: “Hij heeft zich binnen een jaar 
zo snel aangepast dat hij nu al bij de harde kern 
hoort. Sociaal en lid van het Obelix-bestuur. Hij is 
gemaakt om te rugbyen. Groot, breed, allround, 
compleet. Als hij verliest, wordt hij ontzettend 
 chagrijnig. Soms te veel op de achtergrond, zowel 
binnen als buiten het veld.” 

▲

Daan Coumans (24)
Studie: Zesdejaars Rechten, derdejaars Criminologie
Positie: 1e center – want: snel, veel kracht en 
 creatief
Postuur: 88 kilo, 1.77 meter
Relatie: Nee
Boek: Het wetboek
Muziek: Arctic Monkeys, Razorlight, The Kooks
Waarom rugby? “Het is de combinatie van fysiek, 
conditioneel en plezier. Er wordt onderschat hoe 
tactisch rugby is. Er zit een doel achter dat beu-
ken!”
Aan het eind van dit collegejaar… “Zitten we bij 
de top vijf van de 2e klasse. Zelf hoop ik dan posi-
tiever te coachen. Ik wil zo graag winnen en raak 
daardoor snel gefrustreerd. Verder wil ik aan het 
eind van het jaar afgestudeerd zijn en een leuke 
baan vinden. En wat de liefde betreft… ik wacht 
af wat er op mijn pad komt.”
Ergste blessure: “Een afgescheurde schouderband 
en een paar hersenschuddingen.”
De rest over Daan: “Doorzettingsvermogen, een 
(soms te sterke) wil om te winnen, amicaal, be-
trokken bij de club, goede vriend en kroegmaat, 
womanizer.”

▲

Criest van der Doelen (22)
Studie: Vijfdejaars Moleculaire Levensweten-
schappen
Positie: Winger – want: heel snel en veel spel-
inzicht
Postuur: 74 kilo, 1.78 meter
Relatie: Ja, 2,5 jaar
Boek: De donkere kamer van Damocles, van  
W.F. Hermans
Waarom rugby? “Omdat respect bij rugby heel 
 belangrijk is, omdat het een lekker harde sport is 
en een gezellige club.”
Aan het eind van dit collegejaar… “Is het ons 
 gelukt om in de 2e klasse te blijven, liefst de 5e of 
6e plek. Verder wil ik graag creatiever worden in 
het veld: dat kan net hét verschil maken. Ik wil 
mijn stage succesvol afgerond hebben en ik ga 
 ervan uit dat ik dan nog steeds gelukkig ben in de 
liefde.”
Ergste blessure: “Na het verzwikken van mijn 
 enkel tijdens een wedstrijd, heb ik meteen de 
 Batavierenrace gelopen. Dat was dom: nu, na vijf 
jaar, heb ik er nog steeds last van.”
De rest over Criest: “Snel, veel inzicht, spelbepa-
lende speler, de moppentapper.”
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wetenschap

Wat? 
Het onderzoeksprogramma van 
de EU heet het zevende kader-
programma (KP7) en is verdeeld 
in vijf thema’s: samenwerking, 
ideeën, mensen, capaciteiten  
en nucleair onderzoek. De the-
ma’s ‘Ideas’ en ‘People’ zijn 
 belangrijk voor individuele 
 wetenschappers, want daar onder 
vallen de persoonsgerichte  

Nijmegen nummer één 
met ‘gouden energie’

Europese beurzen 
hoger dan ooit

subsidies. Het ideeënprogramma 
wordt uitgevoerd door de 
 European Research Council 
(ERC), de Europese onderzoeks-
raad.  Er zijn twee soorten beur-
zen: de ERC-Starting Grant,  
voor pas gepromoveerde top-
onderzoekers en de ERC-Advan-
ced Grant, voor toppers. Samen 
goed voor 7,4 miljard  euro. 

Wereldwijd proberen onderzoe-
kers elkaar te overtroeven met 
zo efficiënt mogelijke zonnecel-
len. Dat is nodig ook: een duur-
zaam (en betaalbaar) alternatief 
voor de steeds schaarser worden-
de fossiele brandstoffen is voor-
alsnog niet voor handen. De zon-
necelcompetitie kent diverse 
klassementen en een handjevol 
scheidsrechters: gekwalificeerde 
instituten die erkende zonnecel-
metingen kunnen doen. De Nij-
meegse cellen zijn getest in het 
Fraunhofer Insituut in Freiburg, 
Duitsland.
In augustus 2008 braken de we-
tenschappers van Nijmegen het 
wereldwijde record voor zonne-
cellen in het klassement enkel-
voudige cellen met een rende-

Wie? 
Op de Radboud Universiteit kre-
gen twee wetenschappers een 
Advanced Grant. Heino Falcke, 
hoogleraar Radioastronomie en 
Astrodeeltjesfysica, ontvangt 3,5 
miljoen subsidie voor zijn onder-
zoek naar kosmische straling: 
elementaire deeltjes die met gro-
te snelheid en energie de damp-
kring inschieten en de aarde 
bombarderen. Taalwetenschap-
per Muysken krijgt 2,5 miljoen 
euro voor onderzoek naar india-
nentalen en migrantentalen. 

Nieuw? 
Persoonsgebonden subsidies 
hebben we in Nederland al lan-
ger. Neem de persoonsgebonden 
budgetten van onderzoeksfinan-
cier NWO. Maar op Europees 

ment van 25,9 procent. De on-
derzoekers gebruiken hiervoor 
zogenaamde III-V halfgeleider 
materialen. Het vorige record 
stond sinds 1990 met 25.1 pro-
cent op naam van een bedrijf uit 
de Verenigde Staten. De gemid-
delde zonnecel op het dak van 

 niveau is het een relatief nieuw 
verschijnsel. Voorheen werd in 
hoofdzaak geld gegeven aan 
 samenwerkingsverbanden van 
Europese onderzoeksgroepen. 
Ook in de ons omringende 
 landen zijn persoonsgerichte 
subsidies niet zo’n bekend ver-
schijnsel. Dat kan in het voor-
deel zijn van Nederlandse weten-
schappers, want die hebben er-
varing met de aanvraag van deze 
subsidies. De eerste tekenen wij-
zen daar ook op: de ERC hono-
reert relatief veel Nederlandse 
onderzoeksvoorstellen. Bij de 
 Advanced Grants staat Nederland 
nu op een gedeelde derde plaats.
 
Hoe? 
De nieuwe aanvragen voor de 
Starting Grants zijn net begon-

Groene stroom is zó passé: in Nijmegen wordt ‘gouden ener-
gie’ gemaakt. Natuurkundigen van de Radboud  Universiteit 
hebben een zonnecel ontwikkeld met een laagje goud op  
de achterkant. Deze cel, gemaakt via een baan brekende  
Nijmeegse methode, zet een record aan zonne-energie om  
in elektriciteit – en doet dat nog goedkoop ook.
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tientallen miljarden zitten er in. om precies te zijn: 53 miljard voor de 
komende zeven jaar. De Nijmeegse sterrenkundige Heino Falcke en taal-
wetenschapper Pieter Muysken krijgen respectievelijk 3,5 en 2,5 miljoen 
euro. De EU-pot met onderzoeksgeld is groter dan ooit. De feiten op een rij.



jaargang 9 • num
m

er 2 • 4 septem
ber 2008

15

Harde wetenschap meets Zen

De eerste dag van september is de eerste werk-
dag van promovenda Karin Videc, die op de eer-
ste verdieping van het Han Fortmann Centrum – 
een wit gebouwtje verscholen in het centrum 
van de campus – haar onderzoek start op het ter-
rein van mindfulness. Dit begrip markeert de 
omslag van het centrum: niet langer is meditatie 
iets zweverigs, maar object van harde weten-
schap. Een nieuw onderzoekprogramma van de 
universiteit gaat onderzoeken wat er precies in 
de hersenen gebeurt bij meditatie en hoe dit in-
zicht kan helpen bij genezing van stoornissen 
 zoals depressie.
Henk Barendregt, hoogleraar Informatica, is een 
van de grondleggers van het nieuwe programma, 
waarbij ook de afdeling Psychiatrie van het UMC 
St Radboud is betrokken, naast Stan Gielen na-
mens de neurowetenschappers van het F.C. Don-
ders Centre. Barendregt, zelf praktiserend boed-
dhist, kent al jarenlang de zegeningen van medi-
tatie en gaat de uitdaging aan hiervoor het we-
tenschappelijk bewijs te leveren. De eerste door-
braak op dit vlak is er al. Mensen die drie keer 
een zware depressie hebben gehad, hebben ne-
gentig procent kans dat ze opnieuw een depres-
sie krijgen. Inmiddels staat vast dat een bepaalde 
meditatieve training helpt: de helft van de men-
sen die dit zogeheten mindfulness-programma 
doorloopt, valt níet terug in een depressie. “We 
willen natuurlijk ook die andere helft helpen”, 

zegt Barendregt. “Daarom gaan we nauwkeurig 
meten wat in de hersenen gebeurt bij mensen 
die mediteren. Het idee is dat we met een aange-
past mindfulness-programma een andere groep 
depressieve patiënten kunnen helpen.” 
Behalve voor depressieve patiënten, kan het 
 onderzoek op termijn ook heilzaam zijn voor 
mensen met angst- en concentratiestoornissen 
(ADHD bijvoorbeeld).
Dankzij het nieuwe wetenschapsprogramma 
hebben universiteit en UMC weer vertrouwen ge-
kregen in het Han Fortmann Centrum. Een aan-
tal jaren geleden trokken zij de stekker eruit, 
waarna een aantal noodlijdende jaren volgden. 
De ‘suikeroom’ van de universiteit en het UMC 
(de Reinier Post Stichting) financiert het centrum 
met een ton (voor drie jaar) om de herstart te 
kunnen maken. “Daarna moeten we op eigen be-
nen kunnen staan”, denkt Barendregt. Artikelen 
in vooraanstaande tijdschriften, werving van on-
derzoeksgelden én het cursusprogramma moe-
ten het centrum bestaanrecht gaan verlenen. 
 Barendregt wil Nijmegen op de kaart zetten als 
centrum voor mindfulness, door de Nederlandse 
vereniging op dit terrein naar het Han Fortmann 
Centrum te halen. /PvdB 

Docenten en studenten met interesse voor 
de mind fulnesstraining: 
mail naar tvrijt@hanfortmancentrum.nl

De Nijmeegse universiteit wil een toonaangevend onderzoekscentrum worden op het snijvlak van 
hersenwetenschap en meditatie. Een deze week gestart nieuw onderzoeksprogramma heeft in één 
moeite door het kwakkelende Han Fortmann Centrum voor de ondergang behoed.

nen. Postdocs en beginnende 
UD’ers dienen een onderzoeks-
voorstel in. De universiteiten 
maken vervolgens zelf een selec-
tie. De selectie gaat naar weten-
schappers op andere Europese 
universiteiten toe. Zij geven 
commentaar en cijfers op basis 
waarvan een prioriteitenlijst 
wordt gemaakt. Een ERC-raad 
van experts, benoemd door de 
Europese commissie, hakt ver-
volgens knopen door. 
Onderzoeksfinancier NWO en 
SenterNovem (een agentschap 
van het Ministerie van Economi-
sche zaken) zijn de nationale con-
tactpunten voor Nederlandse aan-
vragers van een ERC-beurs. /MZ 

Meer informatie: 
www.radboudnet.nl/subsidie

een eengezinswoning zet slechts 
15 procent van de zonne-energie 
om in elektriciteit. Het stante 
pede vervangen van de huidige 
generatie zonnecollectoren door 
III-V cellen is echter een slecht 
idee: de halfgeleiders zijn heel 
erg duur.
De Nijmeegse natuurkundigen 
gingen die uitdaging echter niet 
uit de weg en bedachten een me-
thode om efficiënte én goedkope 
zonnecellen te maken: recycling. 
Het duurst in het productiepro-
ces bleek namelijk de wafer, een 
soort ‘mal’ waarop kristallen 
groeien die de zonnecel vormen. 
In Nijmegen weten ze na pro-
ductie die mal van de zonnecel 
af te splitsen en te hergebrui-
ken, waardoor zij kosten bespa-
ren. Doordat wetenschappers de-
ze zonnecellen bovendien toe-
rusten met een reflecterend laag-
je goud als achtercontact, wordt 
zonlicht weerkaatst en kan de 
dikte van de toch al dunne cel 
nog eens worden gehalveerd. 
Minder tot de verbeelding spre-
kende metaallagen, zoals koper 
of aluminium, kunnen ook wor-
den toegepast, maar reflecteren 
net iets minder. Met deze cel is 
in de klasse ‘dunne-film’ cellen 
eveneens een wereldrecord ren-
dement van 25,8 procent be-
reikt. Het oude record in deze 
klasse uit 2005 stond ook al op 
naam van de Radboud Universi-
teit (24,5 procent). /MP
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Nijmeegse Nieuwen
student

Hanna Fennekes (18), Erika (Drenthe)
Studie: Biomedische wetenschappen
Gelukkig hoef ik nooit meer: “De com-
puter te delen met mijn broertjes, 
 zusjes en ouders.” 
Nu kan ik eindelijk: “een vriendje mee 
naar huis nemen zonder dat hij door 
mijn vader wordt gepest.”

Tijn Raaijmakers (18), Kaatsheuvel
Studie: Biologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: 
 “Wiskundeproefwerken te maken.”
Nu kan ik eindelijk: “De droom ver
wezenlijken die ik al sinds mijn 12de 
heb: biologie studeren.”

Roel Jansen (19), Venray
Studie: Pedagogiek
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Lessen te 
volgen die ik helemaal niet leuk vind.” 
Nu kan ik eindelijk: “Aan het grote 
mensenleven beginnen.” 

Isabelle Haring (17), Duiven
Studie: Recht en management
Gelukkig hoef ik nooit meer: “De cavia-
kooi te verschonen.” 
Nu kan ik eindelijk: “Op mezelf gaan 
wonen, niet gehinderd door de regel-
tjes van mijn ouders.”

Jessica Hubbers (18), Wijchen
Studie: Psychologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Tegen 
mijn zin in de schoolbanken te zitten.” 
Nu kan ik eindelijk: “Mijn eigen gang 
gaan.”

Gerben Beenkamp (18), Nieuwkuijk
Studie: Bedrijfswetenschappen
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Naar mijn 
ouders te luisteren, als ik er tenminste 
in slaag om een kamer te vinden.” 
Nu kan ik eindelijk: “Doen wat ik wil.”

Jos Hensen (18), Reuver
Studie: Biologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Twee uur 
per dag kwijt te raken aan het op en 
neer fietsen naar school.” 
Nu kan ik eindelijk: “Nieuwe mensen 
ontmoeten en nieuwe vrienden 
 maken.”

Max Laven (18), Breda
Studie: Politicologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Nutteloze 
dingen te doen op school.” 
Nu kan ik eindelijk: “Gaan doen wat ik 
wil doen.”

Daniel Weschel (20), Neurenberg
Studie: Moleculaire levens
wetenschappen 
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Weet ik 
niet.”
Nu kan ik eindelijk: “Dat leren wat ik 
belangrijk vind om te leren.”

Anneloes Silvertand (19), Boxmeer
Studie: Scheikunde 
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Gedwon-
gen te worden om bepaalde vakken te 
volgen.”
Nu kan ik eindelijk: “Nog slimmer 
 worden.”

Anne Heelde (21), Voorthuizen
Studie: Nederlandse taal en cultuur 
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Te 
 ont kennen dat ik student ben.” 
Nu kan ik eindelijk (als dichter): “De 
stad gaan ontdekken in woorden.”

Wido Weidema (20), Velp
Studie: Filosofie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Niet 
 lekker te eten.” 
Nu kan ik eindelijk: “Rustig uit de hand 
escaleren.”
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24 eerstejaars gespot op de openingsmarkt

Marleen Kunst (17), Peize (Drenthe)
Studie: Sociale geografie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Te 
 rommelen met het vervoer. In Peize 
woonde ik twaalf kilometer fietsen van 
school af.” 
Nu kan ik eindelijk: “Iets anders gaan 
doen. Ik heb een profiel gedaan dat 
niet bij m’n studie past.”

Marieke Stams (18), Schijndel
Studie: Pedagogiek
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Groente 
te eten, behalve dan sla en tomaat. Ik 
houd niet van groente.” 
Nu kan ik eindelijk: “Vrij zijn! Ik ga op 
kamers wonen en alles zelf bepalen. 
Wanneer ik opsta, wanneer ik naar bed 
ga… Heerlijk.” 

Sarah Smit (21), Eindhoven
Studie: Pedagogiek
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Natuur-
kunde te volgen. Ik vind natuurkunde 
echt verschrikkelijk.” 
Nu kan ik eindelijk: “Weg van de 
 middelbare school. Ik heb er acht jaar 
over gedaan, dus dan heb je het wel 
gezien.” 

Beike Looijse (18), Den Bosch
Studie: Taal en cultuurstudies
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Een 
 briefje te halen bij de conciërge als ik 
te laat ben.” 
Nu kan ik eindelijk: “Mijn eigen eten 
kiezen en zelf koken.” 

Pim Seelen (17), Venlo
Studie: Algemene taal en cultuur
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Iets te 
doen waar ik geen zin in heb. Op de 
middelbare school heb je zoveel vak-
ken die je helemaal niet leuk vindt.” 
Nu kan ik eindelijk: “Weg van huis. 
Geen gezeik meer.” 

Mechtild Kreuser (19), Bonn
Studie: Psychologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Vakken te 
volgen waar ik een hekel aan heb, 
 zoals chemie.” 
Nu kan ik eindelijk:  “Studeren in Nijme-
gen. Ik vind het een leuke stad en heb 
hier ook al een  kamer.” 

Nick Leijten (17), Tilburg
Studie: Natuur en sterrenkunde
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Te leren 
voor de docent. Ik had op school heel 
lang het gevoel dat ik alleen leerde 
omdat ik anders op m’n donder kreeg 
van de docent. Niet voor mezelf.” 
Nu kan ik eindelijk: “Heel veel sterren-
kunde bestuderen.” 

Gijs van Malsen (19), ’sHeerenberg
Studie: Natuur en sterrenkunde
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Naar 
school. De dwang van het middelbaar 
onderwijs, ik ben blij dat ik daar vanaf 
ben.” 
Nu kan ik eindelijk: “Leren voor m’n lol. 
Ik heb nu alle gelegenheid om me in 
sterrenkunde te verdiepen.” 

Lars Cornelissen (17), Eindhoven
Studie: Filosofie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Te expe-
rimenteren met mannen.” 
Nu kan ik eindelijk: Na het stappen 
boodschappen doen.

Tim Miechels (18), Arnhem
Studie: Filosofie
Gelukkig hoef ik nooit meer: 
 “Gekleineerd te worden door de tiran-
nen van de middelbare school.” 
Nu kan ik eindelijk: “Mijn tirannie 
 uitoefenen over mijn kleinere mede-
mens.”

Florian Kitte (21), Keulen
Studie: Moleculaire levens
wetenschappen
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Thuis te 
wonen.” 
Nu kan ik eindelijk: “Nieuwe mensen 
ontmoeten.”

Rineke Voogt (18), De Lier (bij Delft)
Studie: Biologie
Gelukkig hoef ik nooit meer: “Anderhalf 
uur met het openbaar vervoer naar 
school te reizen.” 
Nu kan ik eindelijk: “Allerlei sferen 
gaan uitproberen.”
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‘In bijna al mijn functies  
 was ik de eerste vrouw’

Maria Henneman

interview
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Heeft u lang na moeten denken voor u 
deze functie aanvaardde? 
“Ik heb niet gelijk ja gezegd. Ik 
ben benaderd door een head-
hunter. Niet lang daarvoor heb 
ik de Raad van Bestuur van het 
UMC St Radboud nog geadvi-
seerd na de eerste perikelen 
rond het hart-longcentrum. De 
bestuurssamenstelling en de 
 samenwerking spraken me toen 
erg aan. Het was voor mij een 
hernieuwde kennismaking met 
Nijmegen. In de tweede helft 
van de jaren zeventig studeerde 
ik geschiedenis in Amsterdam 
en waren er soms uitwisselingen 
met Nijmegen. Ook ben ik hier 
geweest om onderzoek te doen 
en revalideerde mijn broer in 
zijn jeugd, vanwege een handi-
cap, vaak in de Sint Maartens-
kliniek en kwamen we daarom 
ook in het Radboudziekenhuis. 
De gedrevenheid en het perfec-
tionisme van de mensen hier 
spreekt me erg aan.”

Wat gaat uw functie worden binnen het 
stichtingsbestuur?
“Daar gaan we na de zomer over 
praten. Ik zal me waarschijnlijk 
vooral met het ziekenhuis en de 
medische faculteit gaan bezig-
houden. Het is logisch dat ik me 
ook richt op zaken als pr en 
marketing.”

Het stichtingsbestuur bewaakt ook de 
katholieke identiteit van de  universiteit, 
is dat u toevertrouwd? 
“Je moet katholiek zijn om toe 
te kunnen treden tot het be-
stuur. Ik kom uit een Haarlems 
katholiek nest. Wel vrijzinnig, 
moet ik erbij zeggen. Niet alles 
wat Rome voorschreef, werd 
voor zoete koek geslikt. Ik vind 
het geloof nog steeds belangrijk, 
het is een bindend element in 
een maatschappij die steeds 
meer door individualiteit wordt 
gedomineerd. Dat geloof kan 
 natuurlijk botsen met de weten-
schap, maar ik denk dat alle 
 wetenschappers de ethiek hoog 
in het vaandel hebben staan. Ik 
ben in ieder geval van mening 
dat wetenschappelijk onderzoek 
niet bij voorbaat aan banden 
moet worden gelegd.”

Toch heeft Rome nog de nodige 
invloed op deze universiteit.Theologie-
decaan Peter Nissen riep bij zijn vertrek 
nog op tot een debat over de katholieke 
identiteit van de universiteit.
“Ik was eerlijk gezegd ook ver-
baasd dat mijn benoeming door 
de bisschoppen moest worden 
goedgekeurd en dat ik werd 
 uitgenodigd voor een gesprek 
met de vicaris. Het leek me  
niet meer van deze tijd. Ik weet 
nog te weinig van de verhoudin-

gen om te zeggen of zo’n debat 
 wenselijk is.”

U noemde eerder al de crisis bij het 
hartcentrum van het ziekenhuis. Een te 
hoog sterftecijfer leidde tot commotie 
en tijdelijke sluiting. Had de communi-
catie toen beter gekund?
“Er zijn fouten gemaakt, dat 
 gebeurt al snel bij een crisis. Er 
waren meerdere woordvoerders, 
er werd niet met één mond ge-
sproken en de strategie was niet 
goed. Dat heeft reputatieschade 
opgeleverd. Maximale openheid 
is het belangrijkste wapen om 
dat te herstellen. Dat moet je 
durven en je moet goed voor-
bereid zijn.”

Kun je dat vertrouwen snel herstellen?
“Toen het centrum weer open 
ging, hebben we na een half jaar 
openbare verantwoording afge-
legd. Het vertrouwen valt te her-
stellen, maar je blijft kwetsbaar. 
Mensen zeggen al snel: ‘Zie je 
wel.’”

Bijvoorbeeld als in de Volkskrant staat 
dat Emile Lohman, de bestuursvoorzit-
ter van het UMC St Radboud, topverdie-
ner in de zorg is met een jaarsalaris van 
290.000 euro?
“Ik vind de discussie over top-
salarissen in Nederland volstrekt 
scheef. Ik vind dat salarissen in 
de publieke sector best wat min-
der mogen zijn dan in het be-
drijfsleven, maar wanneer je 
meer verdient dan de premier, 
ben je niet gelijk een zakkenvul-
ler. Ten eerste vind ik dat de pre-
mier te weinig verdient en ten 
tweede: ga er maar eens aan 
staan om zo’n groot ziekenhuis 
te leiden. Daar moet je vaardig-
heden voor hebben die je soms 
moet zoeken bij mensen die 
werkzaam zijn in het bedrijfs-
leven. Die moeten qua salaris 
soms een stapje terug doen, 

maar toch geen stappen? We 
moeten juist blij zijn dat iemand 
als Emile Lohman bij ons op de 
loonlijst staat.”

U heeft zich staande gehouden in 
Hilversum, een mannenwereld. Ook in 
Nijmegen zult u vooral omringd worden 
door mannen. Hoe blijft u daarin 
overeind?
“Het loopt als een rode draad 
door mijn carrière. In bijna alle 
functies die ik heb vervuld, was 
ik de eerste vrouw. Ik ben dus 
wel iets gewend. Het is wel zo 
dat er met een vergrootglas naar 
je wordt gekeken, men is veel 
kritischer. Ik heb geleerd daar 
niet meer op te reageren. Ik ben 
een perfectionist en dat geeft me 
ook vertrouwen. Van eerdere 
 bestuursfuncties heb ik geleerd 
dat je als bestuurder je hoofd 
 boven het maaiveld uit moet 
 steken en dan kun je tegenwind 
verwachten.”

Als u ooit weer vertrekt, wat wilt u  
dan bereikt hebben in het stichtings-
bestuur? 
“Dat moet je me eigenlijk over 
een half jaar vragen als ik pre-
cies weet wat mijn taken gaan 
worden. Maar ik kan wel zeggen 
dat het steeds belangrijker is om 
verantwoording af te leggen. Dat 
hoort bij de good governance van 
de openbare sector: transparan-
tie. We gaan als stichtingsbe-
stuur de mensen niet hinderlijk 
volgen, maar we moeten wel in-
grijpen als het fout gaat en niet 
afwachten tot iemand anders 
het doet. De titel van toezicht-
houder moet je durven waar-
maken.” x

Tekst: Alex van der Hulst
Foto: Erik van ‘t Hullenaar

Maria Henneman (1956) is per 1 juli toegetreden tot 
het bestuur van de Stichting Katholieke Universiteit, 
toezichthouder op het bestuur van de Radboud 
Universiteit en het Universitair Medisch Centrum  
St Radboud. Henneman was eerder verslaggever  
bij het NOS Journaal, hoofdredacteur bij Netwerk en 
heeft nu haar eigen mediamanagementbedrijf. 
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wetenschap

Van stof
tot stoornis 

In de interviewreeks ‘De fascinatie’ gaat VOX op zoek naar wat het hart van 
 Radboud-wetenschappers  sneller doet kloppen. Dit keer Jan Buitelaar, hoog-
leraar Psychiatrie en Kinder- en Jeugdpsychiatrie. Hij is gebiologeerd door de 
grillige wegen van onze hersenen en op zoek naar nieuwe manieren om het 
brein te beteugelen. We moeten in de hersenen niet alleen op zoek naar de 
 oorzaken van psychia trische aandoeningen, maar ook naar alternatieven voor  
de behandeling ervan: “Ik vind dat we nog heel veel zaken onbenut laten in  
het veranderen van de  hersenen. We kunnen nog zo veel meer doen dan een 
pilletje geven.” 

De fascinatie 
van Jan Buitelaar 

 Eigenlijk was het van meet af 
aan biologie die de interesse van 
Jan Buitelaar (55) trok. Op de 
middelbare school al: “Maar om-
dat ik niets met planten had en 
echt de mens wilde bestuderen, 
heb ik voor geneeskunde geko-
zen.” In die tijd begon al zijn 
 fascinatie voor de hersenen: 
“Er waren in de jaren zeven-
tig hele spannende ontwikkelin-
gen in het hersenonderzoek. Vra-
gen als: kun je hersenen trans-
planteren? En dan de filosofische 
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 Jan Buitelaar 
 Geboren op 01-05-1953 te Gouda  

1971-1978  Studie medicijnen (MD), Universiteit Utrecht 
1974-1975  Studie filosofie (BA), Universiteit Utrecht 
1980-1983 Specialisatie tot psychiater, Universiteit Utrecht
1983-1985 Specialisatie tot kinderpsychiater, Erasmus Universiteit 
 Rotterdam
1985-1989 Werkzaam als kinderpsychiater bij het Riagg in Hilversum
1989-1995 Onderzoeker en kinderpsychiater, afdeling Kinder- en 
 Jeugdpsychiatrie, UMC Utrecht
1995-2002 Bijzonder Hoogleraar Determinanten van Gedrag, Universiteit  
 Utrecht
2002-heden Hoogleraar Psychiatrie en Kinder- en Jeugdpsychiatrie, 
 tevens hoofd van de afdeling Psychiatrie van het UMC St 
 Radboud en van Karakter Kinder- en Jeugdpsychiatrie 
 Universitair Centrum in Nijmegen   

Jan Buitelaar leidt een aantal grootschalige internationale onderzoeks-
projecten op het gebied van prenatale gedragsdeterminanten, autisme en 
ADHD. Hij is sinds 2003 tevens hoofdredacteur van het wetenschappelijk 
tijdschrift European Child and Adolescent Psychiatry.    

Van stof
tot stoornis 

lyticus. Dat waren twee to-
taal verschillende werelden. Ik 
vroeg me regelmatig af hoe die 
twee zich tot elkaar verhouden. 
Nobelprijswinnaar Erik Kandel 
zei eens: ‘Als er iemand op de 
bank ligt, ligt daar niet alleen 
een mens, maar ook een groep 
neuronen.’ Als iemand in zijn 
therapie vastzit, dan is daar een 
psychologische verklaring voor, 
bijvoorbeeld weerstand, maar er 
is ook een biologische verklaring 
waarom de een sneller leert bin-
nen zijn therapie dan de ander. 
Net zo goed als iemands neuro-
biologische opmaak ervoor zorgt 
dat hij 72 lessen nodig heeft om 
 auto te leren rijden, terwijl de 
ander vier lessen nodig heeft.”   
Jan Buitelaar is hard op weg die 
neurobiologische basis van in 
elk geval één stoornis bloot te 
leggen. Eind mei haalde hij met 
zijn collega’s uit Amsterdam en 
Groningen 1,2 miljoen binnen 
voor de uitbreiding van een 
ADHD-database waarin naast het 
DNA-materiaal en de informatie 
over gedrag en omgeving nu ook 
de hersenscans van zo’n 1000 
kinderen kunnen worden toege-
voegd. Doordat de informatie uit 
hersenonderzoek nu voor het 
eerst gekoppeld kan worden 
aan de genetische database, 
hoopt hij meer zicht te krijgen 
op de invloed van de genen op 
het niveau van de herse-

twee dingen te maken gehad. 
Ten eerste raakte hij als derde-
jaars student geneeskunde be-
trokken bij onderzoek op het 
Rudolf Magnus Instituut van pro-
fessor David de Wied in Utrecht, 
waar op dat moment spannende 
ontdekkingen gaande waren 
rondom het stofje ACTH. Dit 
hormoon bleek een veel bredere 
rol in de hersenen te spelen dan 
tot dan toe werd gedacht, onder 
meer bij het leervermogen, 
pijn en sociaal gedrag. 

De tweede zet richting psychia-
trie waren voor Buitelaar de col-
leges van professor Plokker in 
Utrecht. “Plokker was een 
enorm belezen, deftige man die 
buitengewoon boeiend kon ver-
tellen over de meest bizarre psy-
chische fenomenen. Bovendien 
plaatste hij het ook in een bre-
der cultureel kader. Hij zei dan 
bijvoorbeeld: ‘Als je de emotie 
angst echt wilt begrijpen moet 
je De gebroeders Karamazov van 
Dostojevski lezen, of Emile Zola.’ 
Dat vond ik enorm boeiend.” 
“Ja, en toen had ik dus aan de 
ene kant die hersenen op het ni-
veau van stofjes die tegelijkertijd 
in staat waren tot de meest com-
plexe gedachten en emoties, en 
dan ook nog eens die brede cul-
tuurwetenschappelijke kant van 
waaruit je ernaar kon kijken. 
Die spanning tussen het materia-
listische van hersenonderzoek 
en die brede intentionele en cul-
turele kijk op de hersenen heb 
ik altijd wel in me gehouden.”    

ADHD database 
Ook later, als hij al voor psychia-
trie heeft gekozen, blijft Buite-
laar beide wegen naast elkaar 
volgen. “Ik ging bewust bij Her-
man van Praag psychiatrie 
doen, de bekendste biologische 
psychiater die er was op dat mo-
ment. Tegelijkertijd begon ik 
aan de opleiding tot psychoana-

kwestie: áls iemands hersenen 
getransplanteerd worden, wie 
wordt die persoon dan eigenlijk? 
Degene van wie de hersenen af-
komstig zijn of degene 
wiens hart hij draagt? Je had 
toen ook van die sciencefiction-
achtige verhalen over diepvries-
mensen, die in de toekomst 
weer ontdooid zouden kunnen 
worden. Dat sprak enorm tot 
mijn verbeelding.”  
Dat het uiteindelijk psychiatrie 
is geworden, heeft vooral met 
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nen. Welke genen leiden tot wel-
ke neurale functiestoornissen? 
En welke leiden tot afwijkingen 
in de vorm of structuur van be-
paalde hersendelen? En wat 
doen die genen precies? Moge-
lijk leidt antwoord op dit soort 
vragen tot nieuwe ideeën over 
het ontstaan van ADHD en ande-
re psychiatrische aandoeningen.

Het accent binnen de psychologie 
en psychiatrie is de laatste jaren 
steeds meer op de hersenen komen 
te liggen. Dringt dit ook door in 
de psychiatrische praktijk?
“De vertaalslag van al het her-
senonderzoek naar de praktijk is 
beperkt, maar zal voor de acade-
mische praktijk niet lang op zich 
laten wachten. Ik zie een nabije 
toekomst waarin we patiënten 
indelen volgens ‘biologische’ 
subtypen, en we de behandel-
planning en prognose mede op 
de biologie zullen gaan baseren.”

Betekent dat een eind aan het 
tijdperk waarin je met je psychiater 
in je verleden duikt op zoek naar 
oedipuscomplexen en orale fixaties? 
“Psychotherapie waarbij je gaat 
wroeten in je verleden, heeft vol-
gens mij nog nooit iemand gene-
zen. Het is goed om het verleden 
te verbinden met je huidige ge-
voel, maar er echt door verande-
ren? Forget it. Daarmee wil ik ze-
ker niet zeggen dat praten of 
psychotherapie niet zou werken. 
Wat mij in de loop der jaren 
steeds duidelijker werd, is dat je 
via het gesproken woord ook uit-
eindelijk de hersenen kunt beïn-
vloeden. Praten en hersenbehan-
delingen moet je niet als een te-
genstelling zien. Voor alle vor-
men van psychotherapie geldt 
dat als ze veranderingen teweeg-
brengen, ze ook iets veranderen 
in de hersenen. Praten is dus 
 eigenlijk ook een biologische in-
terventie, alleen een indirecte.” 
Toch geeft Buitelaar zelf geen 
therapie meer. Zijn drukbezette 
agenda als hoofd van de afdeling 
psychiatrie van het Radboudzie-
kenhuis en daarnaast van het 
Universitair Centrum voor Kin-
der- en Jeugdpsychiatrie laat en-
kel nog ruimte voor één ochtend 
per week om patiënten te ont-
vangen. Dat zijn voornamelijk 
diagnoses en second opinions. Zijn 
carrière als psychoanalyticus 
strandde al veel vroeger: de enor-

me tijdsinvestering die de leer-
therapie vereiste, was niet te 
verenigen met zijn drukke be-
staan als onderzoeker. “Je moet 
als onderzoeker gewoon op con-
gressen aanwezig zijn, en die kun 
je niet verzetten omdat je op vas-
te tijden therapie moet geven.”

Alleen echte problemen tellen
Maar er is nog een andere, veel 
belangrijkere reden dat hij de 
keuzes gemaakt heeft, die hem 
brengen waar hij nu is.
“Ik denk dat een ingrijpende ge-

beurtenis in mijn leven mij uit-
eindelijk het meest gevormd 
heeft. Ik was net getrouwd, toen 
ons eerste kind het Downsyn-
droom bleek te hebben. Het was 
een donderslag bij heldere he-
mel, het bleek pas toen ze net 
geboren was. Dat was voor mijn 
vrouw en mij allebei een enor-
me klap. Maar het heeft ook 
mijn beroepsoriëntatie beïn-
vloed. Ik had op een gegeven 
moment een patiënt, een moe-
der met een hoogbegaafde zoon 
van twaalf die op het gymnasi-

um zat. En die vrouw zat te kla-
gen, haar zoon maakte geen 
huiswerk, hij deed niet dit, hij 
deed niet dat... Ik dacht: ‘Dit kan 
ik niet. Ik wil me niet meer be-
zig houden met dit soort luxe-
problematiek.’ Ik wilde aan echte 
problemen werken. Serieuze 
handicaps als autisme en ADHD.” 

Heeft u er nooit over gedacht 
om zich op de aandoening van uw 
dochter te storten?
“Die neiging had ik in het begin 
wel, ja. Maar ik heb ook gemerkt 

dat dat heel lastig is. Wij zijn 
haar ouders en moeten niet haar 
behandelaars worden. Mijn 
vrouw is ook maatschappelijk 
werkster, dus natuurlijk weten 
wij met onze achtergrond wel 
precies waar we moeten zijn 
met haar. Maar ik maak me bij-
voorbeeld wel sterk voor betere 
psychiatrie voor mensen met 
verstandelijke handicaps.” 

U bent zelf veel bezig met genetische 
kennis. Een moeilijke vraag, maar 
wat als jullie het hadden geweten?

Beslist: “Dan hadden we toch 
voor abortus gekozen. Dat klinkt 
hard, want we houden natuur-
lijk zielsveel van haar. Maar het 
is een chronisch verdriet. Mijn 
dochter is nu 21 jaar. Ik heb ook 
studentes van 21, dan denk ik 
soms, zo had zij nu ook kunnen 
zijn. Wat waren háár mogelijk-
heden geweest als ze normaal 
was geweest? Mijn vrouw en 
ik zijn alle twee allergisch voor 
het romantiseren van verstande-
lijk gehandicapten. Er zijn men-
sen die zeggen: ‘Eigenlijk is het 
heel goed om zo’n kind te heb-
ben. Ze ontwikkelen zich mooi 
langzaam, dat is heel leerzaam, 
daar kun je extra van genie-
ten.’ Alsof het een verrijking is. 
Bullshit.” 

U zei eerder dat u zich na de ge-
boorte van uw dochter wilde storten 
op echte problemen. U noemde daar-
bij ADHD als een serieuze handicap. 
Dat ziet niet iedereen zo, denk ik?
“Er is geen ziektebeeld zo con-
troversieel als ADHD. Maar het is 
wel degelijk een chronische han-
dicap die iemands dagelijkse le-
ven op een ingrijpende manier 
bepaalt. Alle psychiatrische 
stoornissen zijn vloeiend verbon-
den met variatie binnen het nor-
male gebied. Onderscheid is 
moeilijk en altijd een beetje ar-
bitrair. Maar er is inmiddels 

‘Psychotherapie waarbij je gaat wroeten 
in je verleden, heeft volgens mij nog nooit 
iemand genezen’
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steeds meer bekend over de bio-
logische oorzaken. Zo blijken 
kinderen met ADHD een kleiner 
hersenvolume te hebben en een 
minder dikke hersenschors. Dit 
blijkt bovendien genetisch be-
paald te zijn.”  

Krijgen kinderen die vroeger gewoon 
druk genoemd werden, niet al snel 
een diagnose ADHD? 
“Het is mogelijk dat de diagnose 
iets sneller gesteld wordt, maar 
er zijn weinig aanwijzingen dat 
het aantal gevallen ook echt is 
toegenomen. Er zullen best art-
sen zijn die overdiagnostiseren, 
maar aan de andere kant is be-
kend dat er bij meisjes en alloch-
tonen juist sprake is van onder-
diagnostiek.”

En hoe zit het met PDD-NOS – een 
milde vorm van autisme? Ik ken 
zelf alleen al vier kinderen uit mijn 
omgeving die dit hebben. Is dat niet 
een beetje een modediagnose?
“Het is wel een stoornis die veel 
vaker voorkomt dan men vroe-
ger dacht. We leven nu boven-
dien in een maatschappij waarin 
sociale competenties en invoe-
lingsvermogen steeds belangrij-
ker worden. Vroeger vond men 
iemand gewoon wat zonderling, 
nu wordt er veel meer van je ver-
wacht. Ook in relationeel op-
zicht. Je moet een goed gesprek 

kunnen voeren aan tafel, je kun-
nen verplaatsen in de ander, re-
kening houden met elkaar. Die 
verandering leidt ook tot een 
snellere signalering van een 
stoornis als PDD-NOS. ”

Op tv doen ADHD’ers als Jochem 
Myer en Pierre Wind het goed…
“Je moet wel uitkijken voor de 
romantisering van zo’n psychia-
trische ziekte. Maar ADHD’ers 
kunnen vaak heel creatief zijn 
en associatief, briljant soms.” 

Hersenen blijven groeien 
Jan Buitelaar zorgde met een 
aantal collega’s als eerste in 
 Europa voor de erkenning van 
ADHD bij volwassenen. Toch is 

hij eerst en vooral kinderpsychia-
ter. “In de volwassenenpsychia-
trie had ik heel veel vragen die 
open bleven. Als ik een patiënt 
van 18 jaar met schizofrenie 
had, vroeg ik me af: hoe krijgt 
iemand dat? Hoe heeft zo’n 
stoornis zich ontwikkeld? In de 
volwassenenpsychiatrie was over 
die hele ontwikkeling in de kin-
dertijd en adolescentie eigenlijk 
weinig bekend. Toen ik eenmaal 
in de kinderpsychiatrie zat, 
merkte ik dat ik het eigenlijk 
ook erg leuk vond om met kin-
deren om te gaan. Die gesprek-
ken zijn vaak toch veel leuker, 
speelser, creatiever.”  

Hoe staat u tegenover de risico’s 
van medicijnen als Ritalin voor 
kinderen wier hersenen nog volop in 
ontwikkeling zijn?
“Dat is altijd een moeilijke kwes-
tie. Tien, twintig jaar geleden 
ging het er vooral om: werkt het 
of niet? Nu wordt er steeds kriti-
scher gekeken naar de gevolgen 
op langere termijn. Zeker nu 
we weten dat de hersenen tot 
ver na je twintigste blijven door-
groeien. Myelinevorming zelfs 
tot je 30e of 40e. Ook wordt 
steeds duidelijker dat de herse-
nen dynamisch zijn en zenuw-
verbindingen het hele leven ge-
legd blijven worden. Wat voor ef-
fect heeft een medicijn als Rita-

lin daarop? Daar is nog te weinig 
over bekend. We hebben eerdere 
ellende gezien wat dat betreft. 
Denk maar aan DES en Softenon.” 

Moet je dan in de tussentijd toch 
maar die pillen blijven geven?
“Je moet wat. Al kan het geen 
kwaad tegelijkertijd naar alter-
natieven te zoeken. Maar in de 
medische wereld moet je voort-
durend beslissingen nemen 
waarvan je de uitkomst op lan-
gere termijn nog niet kent. En al 
ken je ze wel. Wat heb je voor 
keus als een kind kanker heeft 
en je weet dat de behandeling la-
tere risico’s oproept voor leer-
problemen of een verhoogde 
kans op andere vormen van kan-

ker op oudere leeftijd? Moet je 
dan maar niets doen?  Voor 
ADHD geldt dat er na vijftien 
jaar nooit ernstige nadelen of 
schade is ontdekt van Ritalinge-
bruik, maar er is ook nog nooit 
goed naar gekeken. Ik vind ei-
genlijk wel dat het onze morele 
plicht is om goed wetenschappe-
lijk onderzoek te doen naar het 
langetermijneffect.”  

Wordt u steeds terughoudender ten 
aanzien van medicijnen? 
“Na vijftien jaar onderzoek naar 
medicatie begin ik er wel steeds 
meer de beperking van in te 
zien. Naast die nog altijd onbe-
kende langetermijneffecten, is 
ook het kortetermijneffect nog 
niet echt overtuigend.” 

Het zit overal in het brein
Het is een achterliggende drijf-
veer voor zijn onderzoek naar 
nieuwe manieren om de herse-
nen te beïnvloeden. Zoals neuro-
feedback, een methode waarbij 
de patiënt feedback krijgt 
over zijn eigen hersengol-
ven met als doel hier controle 
over te krijgen. Er zijn al resulta-
ten behaald bij onder meer 
ADHD-patiënten, maar Buitelaar 
wil de methode ook inzetten om 
tbs-patiënten te trainen meer 
controle te krijgen over hun im-
pulsen. Een andere, door de me-

dia niet onopgemerkte, methode 
die hij met collega’s in Nijmegen 
en Utrecht wil onderzoeken bij 
tbs-patiënten is RTMS: Repetitive 
Transcranial Magnetic Stimulation. 
Je hangt boven iemands hoofd 
een sterke magneet die de ont-
laadbaarheid van bepaalde delen 
van de hersenen beïnvloedt. Op 
die manier kun je bepaalde ge-
bieden activeren of deactiveren. 
“Zo kun je bijvoorbeeld door bo-
ven de motorische hersenschors 
een magneet te plaatsen, ie-
mands duim laten bewegen. 
Maar dat kun je dus ook bij her-
sengebieden doen die betrokken 
zijn bij gedragscontrole.” 

In de jaren tachtig werd criminoloog 
Buikhuisen nog letterlijk de weten-
schap uitgejaagd, toen hij onderzoek 
wilde doen naar de biologische 
oorzaken van criminaliteit. U wilt 
nu zelfs die biologische basis gaan 
manipuleren.
“Buikhuisen ging heel naïef die 
discussie in. Criminaliteit is de 
wet overtreden, dat is een socio-
logische categorie waarover je 
geen medische uitspraken kunt 
doen. Het gaat in feite om agres-
sief, impulsief gedrag en slechte 
zelfcontrole, of onderkoeld en 
gemeen gedrag. Daarvan is in-
middels wel algemeen aanvaard 
dat dit een neurobiologische oor-
zaak heeft. We hebben in ons 
onderzoek afwijkingen gevon-
den bij forensische patiënten in 
het profiteren van feedback. Ook 
hebben ze problemen met het 
aan- en afleren van gedrag. Dit 
heeft te maken met een gebiedje 
vóór in de hersenen, de cingula-
te gyrus. Zo’n gebied zou je dus 
gericht kunnen gaan beïnvloe-
den en stimuleren.”   

Is nu straks voor elke afwijking in 
ons gedrag een verantwoordelijk 
plekje in de hersenen aan te wijzen?
“Bij de meeste stoornissen is 
juist geen duidelijke locatie van 
het probleem aan te wijzen. Het 
zit hem vooral in de (gebrekkige) 
samenwerking van hersengebie-
den. Men is jarenlang bezig ge-
weest met de vraag ‘waar zit 
het’, maar het wordt steeds dui-
delijker dat veel psychiatrische 
aandoeningen neurale systeem-
ziekten zijn: het zit overal in het 
brein.”

Tekst: Ilse Schuurmans 

‘ADHD is wel degelijk een chronische 
 handicap die iemands dagelijkse leven 
op een ingrijpende manier bepaalt’



jij weet 
wat je te
bieden hebt

wij weten 
wat je zoekt

kijk voor meer banen op www.randstad.nl

verhuizer Universiteit m/v Wil jij graag stappen op
donderdagavond, maar heb je aan het einde van de maand
geen geld meer over? 
Dan heeft Randstad dé oplossing voor je!
We hebben namelijk heel regelmatig werk op de universiteit.
Het betreft het in- en uitruimen van de tentamenzalen. Het
werk is een aantal uurtjes, met een heel goed salaris! Op die
manier kun je dus met minimale inspanning toch je biertje
drinken!

Heb je interesse? Neem dan snel contact op met Randstad
Nijmegen.
marit.dijkmans@nl.randstad.com

logistiek

Marit Dijkmans
(024) 382 36 32
Nassausingel 4
Nijmegen

Kent u ons uitgebreide cursusaanbod al?

Vreemde talen
• Chinees - Duits - Engels - Frans - Italiaans - Latijn - Nieuwgrieks -  
 Oudgrieks - Russisch - Spaans - Portugees -Turks 

Nederlands voor anderstaligen
• Dag- en avondcursussen: alle niveaus

En meer
• Nascholingscursussen voor docenten NT2
• Communicatietrainingen: mondelinge, schriftelijke en 
 managementvaardigheden
• Taalbeleid Engels - English foRU

Staat uw training hier niet bij? Kijk op onze site en ontdek wat de 
mogelijkheden zijn. 

Start nieuwe cursusseizoen: medio september 2008. 
Schrijf nu in via onze site.

Don’t miss the bus!
Voor studenten en medewerkers van de Radboud Universiteit 
gelden speciale tarieven!

Drie mooie zalen voor vergade-
ringen, lezingen, presentaties, 
jubilea`s, promoties en personeels-
feesten. Ook hebben we een mooi 
dakterras voor recepties. Op ons 
terras kunt lunchen en dineren. 
Laat eens vrijblijvend een o�erte 
maken. 

Valdin all-inclusive, keuze 
10 voor- hoofd- nagerechten 
Inclusief drank voor  32,50

Van Peltlaan 4 
024-3556902

www.valdin.nl 
info@valdin.nl



zoekt enthousiaste jongens of meisjes 
voor het onderhouden en uitbreiden 
van onze klantenkring, voor een 
aantal uren per week.

Interesse bel Douglas of Dirk 
024 3555550 filiaal nijmegen

Bent u academisch geschoold 
en heeft u een vlotte pen? 

Doe dan mee met de 
ABG VN ESSAY PRIJS

Maak kans op:
•  Publiciteit in de Academische 

Boekengids
•  Uw essay in boekvorm uitgegeven 

door Amsterdam University Press
•  € 1000,-

Meer info op 
www.academischeboekengids.nl 
Uw inzendingen naar abg@aup.nl

OPEN HUIS    OPEN HUIS    OPEN HUIS
ZATERDAG 4 OKTOBER 2008

10.00 – 14.00 UUR

 
    

- LEVENSLOOPBESTENDIGE WONING
- nabij natuurgebied “de Millingerwaard”
- vrijstaand woonhuis met garage
- Opp.: 662 m²; Inhoud ca.: 475 m³
- slaapkamer en douche op begane grond
- grote achterzolder met div. mogelijkheden

Vraagprijs: € 312.500,-- k.k.

Weverstraat 37 Kekerdom

Oriëntatiejaar GGZ voor (basis)artsen
Werken én leren in de psychiatrie

Past werken in de psychiatrie bij u? Of wilt u ervaring opdoen met psychiatrische problematiek  
voor u huisarts of verpleeghuisarts wordt? Dan is het oriëntatiejaar GGZ een prima gelegenheid!

U kunt in dit jaar werken als arts binnen een GGZ-instelling én deelnemen aan een gevarieerd onderwijsprogramma.  
Wekelijks krijgt u 1½ uur cursorisch onderwijs en 1½ uur training klinische vaardigheden. De docenten zijn ervaren psychiaters  

die samen een breed scala aan onderwerpen de revue laten passeren. Van eetstoornissen tot ouderenpsychiatrie  
en van indicatiestelling behandelmodaliteiten tot complexe crisisdienstsituaties. Daarnaast bent u in dit oriëntatiejaar  

verzekerd van goede coaching tijdens het werk. 

Wanneer u verder wilt in de psychiatrie, kunt u na dit jaar solliciteren voor een opleidingsplaats psychiatrie.  
Als interne kandidaat hebt u een streepje voor.

Het oriëntatiejaar GGZ is een initiatief van GGNet. Er zijn diverse werkplaatsen beschikbaar,  
deze liggen in de omgeving van Zutphen en de Achterhoek.

Voor de actuele vacatures en informatie over het programma, kunt u bellen met  
dr. J.W.Hummelen, psychiater, telefoon 055-368 63 80, e-mail: j.hummelen@ggnet.nl, of met  

dhr. F. van Gasteren, Personeel & Organisatie, telefoon 06-13 84 44 54, e-mail: f.vangasteren@ggnet.nl.  
Uw sollicitatie kunt u richten aan GGNet, Personeel & Organisatie, ter attentie van dhr. F. van Gasteren,  

Postbus 2003, 7230 GC Warnsveld, onder vermelding van oriëntatiejaar GGZ.

www.ggnet.nl

Fraaie 2 onder 1 kapwoning woning 
met grote vrijstaande garage.

Goed onderhouden.

Prettige woonomgeving.

Ruime zonnige voor- en  achtertuin.

Inhoud 450 m3, oppervlakte 320 m2.

Woonkamer ± 35m2 met
parketvloer, erker en grote schuifpui.

Half open keuken.

3 Ruime slaapkamers waarvan 1 met balkon, 
elke slaapkamer met vaste kasten.

Moderne doucheruimte.

Ruime zolderkamer met grote dakkapel.

Vraagprijs  325.000,--

Woning te koop
Geldershofstraat 25 te Lent

  

 
Hendriks Makelaardij 024-3818250
Bezichtiging online: www.hendriks.nl

Vrijdag 26 september start in Utrecht 
de nieuwe 3-jarige homeopathie opleiding 
voor artsen, PACH (Post-Academisch Curricu-

lum Homeopathie), met een introductiedag voor 
(huis)artsen en studenten geneeskunde. 

Studenten kunnen deze dag met korting 
volgen (€ 50 i.p.v. € 225 voor artsen). 

www.homeopathiestichting.nl
info@homeopathiestichting.nl

020-6798586 (9-12 uur)

HET WOONBURO NIJMEGEN
Zoekt u een kamer of Etage
Het Woonburo Nijmegen

Bloemerstraat 19
Tel (024) 322 27 83
www.woonburo.nl

Vertegenwoordig JIJ in 2009 de 
Nederlandse jongeren bij de VN?

Als jongerenvertegenwoordiger bij de VN vertel jij 
wereldleiders wat Nederlandse jongeren vinden van 
onderwerpen als klimaat, ongelijkheid en eerlijke 
handel. Ben jij tussen de 18 en 26 jaar en is dit iets voor 
jou? Meld je dan uiterlijk 15 september 2008 aan via:

www.dewereldvandevn.nl
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Volgens Van Dis 
is er niks mis

Midden in de introduc-
tie, op donderdag 21 
augustus, vullen ver-
moeide eerstejaars let-
terenstudenten de cam-
pus. Tijd voor verdieping. 
Gezamenlijk  storten de 
eerstejaars zich deze 
middag op het boek De 
Wandelaar van Adriaan 
van Dis.

cultuur

Zaal 1 van het collegezalencom-
plex is gevuld met zo’n 250 men-
sen, onder wie enkele tientallen 
docenten. Vanmiddag even geen 
bierestafette, vossenjacht of 
schuimparty, maar aandacht 
voor literatuur, in het bijzonder 
Adriaan van Dis, wiens roman De 
Wandelaar dit jaar centraal staat 
in het Boekenproject van de fa-
culteit (zie kader). Fashionably late 
komt hij de zaal binnen, verge-
zeld de Nijmeegse hoogleraar 
taal- en cultuurstudies Harry 
Bekkering. 
Hoe slecht is het gesteld met de 
interesse van studenten voor li-
teratuur? Volgens Bekkering is 
het tegenwoordig niet meer van-
zelfsprekend dat studenten een 
goed boek tot zich nemen. Op de 
middelbare school zijn in de 
Tweede Fase de ‘leeslijsten’ te-
ruggebracht tot een magere vier 
vrij te kiezen titels per jaar. “Bo-
vendien heerst op scholen de ge-
dachte dat lezen vooral ‘leuk’ 
moet zijn”, moppert hij. Bekke-
ring hoopt dat dit project de in-
teresse in literatuur weer aan-
wakkert.

‘Klinkt dat zweverig?’
Na een intropraatje van decaan 
Paul Sars, volgen drie voordrach-
ten over De Wandelaar, verzorgd 
door wetenschappers van de let-
terenfaculteit. Germanist Sars 
vertelt over het leven van Van 
Dis, zijn oeuvre en hoe beide 
zijn terug te zien in De Wande-
laar. Literatuurwetenschapster 
Maaike Koffeman richt zich op 
de symboliek en de verwijzingen 
in de roman. Als ze flink uitloopt 
en haar lezing wat ingewikkeld 
wordt (zo vergelijkt ze Dante’s 

reis naar god in La Divina Comme-
dia met de reis die de hoofdper-
soon in de roman van Van Dis 
maakt) haken veel studenten af. 
Een frisse wind waait door de 
zaal als de historicus Jan Willem 
Brouwer achter de microfoon 
plaatsneemt. Brouwer wil De 
Wandelaar vergelijken met ande-
re romans die zich in Parijs af-
spelen, maar moet door tijdnood 

zijn verhaal drastisch inperken. 
Veel van de inhoud gaat hier-
door verloren, maar een kamer-
geleerde blijkt Brouwer niet te 
zijn. Hij vertelt met een leven-
digheid waar veel docenten een 
puntje aan kunnen zuigen. 
Na de lezingen gaan de studen-
ten aan de slag in discussiegroe-
pen. Onder leiding van politiek 
historici Wim van Meurs en Karin 

van Leeuwen wordt er gespro-
ken over autobiografische ele-
menten in de roman en of 
 autobiografische elementen het 
lezen van de roman beïnvloedt. 
Een bijdehante geschiedenisstu-
dente met een sjaaltje, lang 
blond haar en een brilletje is 
veelvuldig aan het woord. 
 Volgens haar is het boek een 
combinatie van een zingeving-

Het Boekenproject van Letteren
De Faculteit der Letteren besloot drie jaar geleden tot een 
poging aankomende letterenstudenten te enthousiasme-
ren voor het betere literaire boek. Voordat het collegejaar 
begint, krijgen de studenten een boek met enige literair-
educatieve waarde thuisgestuurd. Het boek wordt tijdens 
de introductie geanalyseerd, gefileerd en ontleed door 
een paar honderd studenten en een handvol wetenschap-
pers. De middag wordt opgeleukt door een bezoek van de 
auteur en enkele lezingen. 

Eerdere jaren bezochten Arthur Japin, Willem Jan Otten 
en Tommy Wieringa deze uit de kluiten gewassen lees-
club. Dit jaar was Adriaan van Dis aan de beurt – mis-
schien wel het bekendst van tv-programma’s als Hier is... 
Adriaan van Dis en Zomergasten. Bij de aankomende eer-
stejaars viel zijn in 2007 verschenen De Wandelaar op de 
mat: een roman over een oudere, welgestelde man die in 
Parijs woont en door kennismaking met een straathond 
het Parijs van de daklozen en illegalen leert kennen.
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Film Elle s’appelle Sabine
Ze heet Sabine en ze is autistisch. De in Frankrijk bekende 
actrice Sandrine Bonnaire heeft een documentaire gemaakt 
over haar autistische zusje Sabine. Het is een aangrijpende, 
maar ook absurdistische film geworden. Sabine en haar me-
debewoners zijn namelijk niet te regisseren. De verlatings-
angst heeft Sabine in de greep sinds ze vijf jaar in een psy-
chiatrische kliniek moest verblijven waar haar toestand achteruit is 
gehold. Gelukkig zit er de nodige luchtigheid in de film. Bijvoorbeeld 
wanneer Sabine gaat zwemmen met haar begeleidster. “Loop naar de 
kloten”, schreeuwt ze zomaar tegen de kaartjesverkoopster bij het 
zwembad. “Dat is niet nodig Sabine, zeg maar gewoon goedemorgen”, 
aldus haar begeleidster. Waarop Sabine zegt: “Goedemorgen me-
vrouw, loop niet naar de kloten.” /AvdH  
Vanaf donderdag 11 september, Lux

Expositie Luxe en Decadentie
Wat MTV kan, dat kan museum Het Valkhof ook. Dus orga-
niseren ze een Cribs – Roman Style. Niet dat die rijke Ro-
meinen liepen te pronken met hun 21 inch velgen op de 
paardenkar, maar veel verschil is er niet. Waar de rappers 
bij MTV Cribs de koelkast vol hebben staan met Cristal, 
dronken de rijke Romeinen hun dure wijnen uit servies van 
bergkristal. En ze waren toen ook al van de blingbling. De vrouwen 
zaten net zo goed in hun goud als BA Baracus. Nu wordt welvaart afge-
meten aan een flink wagenpark, toen kon je sier maken met een 
groot aantal slaven. Heel veel is er niet veranderd in 2000 jaar. De rap-
pers van nu zijn de rijke Romeinen van toen. /AvdH
Tot en met 4 januari 2009 in museum Het Valkhof, 
zie www.museumhetvalkhof.nl

Muziek Popronde 
Het leukste van de Poprondesite is het archief. Om te con-
cluderen dat je destijds bij een of ander rukbandje stond te 
kijken dat nu al jaren uit elkaar is, terwijl enkele cafés ver-
derop een beginnende band stond te spelen die nu landelijk 
beroemd is. In 1999 hadden ze Racoon en Relax, in 2001 
Stuurbaard Bakkebaard, in 2002 Voicst, in 2003 a balladeer, 
in 2004 C-Mon & Kypski, in 2006 Leaf en misschien wordt Leine wel 
de bekendste van de Popronde 2007. En wie wordt de ontdekking van 
2008? De Staat, Pelt of toch The Cuties? Dat wordt een avondje MySpa-
cen als voorbereiding en dan een route uitstippelen voor de meest 
muzikale kroegentocht van het jaar. /AvdH
Vrijdag 12 september, gratis, diverse locaties, zie www.popronde.nl 

Concert The Kevin Costners
Eigenlijk is het out of their league, zegt Cultuur op de Cam-
pus. Maar The Kevin Costners voelen zich echt niet te goed 
voor het Cultuurcafé. Enkele jaren terug dronken ze daar 
nog hun kopje koffie na college. Maar het is supersnel ge-
gaan met de band. Inmiddels is er een platendeal bij Excel-
sior en worden ze niet meer nerveus van een optreden in 
de Melkweg. Maar je weet het niet, als ze die Radboud-hoofden weer 
zien die ze nog kennen van hun studie, worden ze misschien toch 
weer nerveus. Dat kan nog een bijzonder optreden worden. /AvdH
Donderdag 11 september, 20:00 uur, Cultuurcafé, gratis 

&Doen laten

roman met een politiek pamflet.  
“Het gaat over hoe je iets goeds 
kunt doen, al klinkt dat mis-
schien een beetje zweverig”,  
excuseert ze zich. De andere  
studenten kunnen zich hier wel 
in vinden. 
“Hoe zit het met de tijd?”, vraagt 
Van Leeuwen na een dik half 
uur. Verschrikt wordt er op de 
klok gekeken: nog maar een 
paar minuten te gaan. In razend 
tempo worden er vragen bedacht 
die ze tijdens het publieke inter-
view aan Van Dis zullen stellen. 

Lees, lees, lees
Adriaan van Dis, gehuld in een 
keurig bruingeruit jasje en een 
witte blouse, neemt plaats ach-
ter de katheder. Hij bedankt zijn 
publiek voor het feit dat ze zijn 
gebleven: “Ik zou ’em zelf al 
lang zijn gesmeerd.” Vervolgens 
complimenteert hij de drie spre-
kers van die dag met hun inzich-
ten: “De lezingen gingen ten 
minste echt over mijn boek. Dat 
is wel eens anders.” Door zijn 
eruditie, levendigheid en humor 
weet hij vanaf de eerste seconde 
te boeien. Hij vertelt over het be-
lang van de literatuur: “Een van 
de mooie dingen van literatuur 
is dat je je horizon kunt verbre-

den als je leest en iemand an-
ders kunt worden.” Waarna hij 
de toehoorders op het hart drukt: 
“Lees, lees, lees, want elke keer 
als je leest, leef je een ander le-
ven.” Vanuit de zaal barst een in-
stemmend applaus los. 
Na afloop neemt de schrijver 
plaats op het terras van het Cul-
tuurcafé. Geteisterd door wes-
pen praat hij wat na met de or-
ganisatoren en sprekers. Op de 
vraag of hij zich ook zorgen 
maakt over het niveau van de 
letterenstudent, antwoordt hij: 
“Het niveau is, voor zover ik er 
zicht op heb, veelbelovend. Er 
werden intelligente vragen ge-
steld.” Wel vind hij dat de litera-
tuur in Nederland meer aan-
dacht moet krijgen. Zoals in zijn 
thuisland, Frankrijk. “In Frank-
rijk hebben ze elf literaire pro-
gramma’s op tv en in Nederland 
misschien één. Niet dat die pro-
gramma’s daar zo uitgebreid 
zijn, maar er wordt tenminste 
melding van boeken gemaakt. 
De schaamte over het boek die 
we in Nederland hebben, moet 
verdwijnen. Zo moeten politici 
zich niet generen om uit een 
boek te citeren.” x

Tekst: Renée van de Schans

Leestips van kenners 
De Wandelaar uit en geen idee wat je nu moet lezen? 
Hierbij enkele leestips van de experts.

André Lardinois, hoogleraar Griekse taal en cultuur: “Twee vrouwen van 
Harry Mulisch. Dat boek staat dit jaar centraal bij het nationale boekproject 
Nederland leest. In oktober en november wordt het gratis uitgedeeld aan 
 leden van openbare bibliotheken.”
Harry Bekkering, hoogleraar Taal- en Cultuurstudies: “Bougainville van  
F. Springer, omdat het een boek is vergelijkbaar met De Wandelaar. En Terug 
tot Ina Damman van Vestdijk vind ik ook heel mooi.”
Mathijs Sanders, docent Literatuurwetenschap: “Boeken waarmee ik het 
meeste plezier had, waren Koetsier Herfst van Charlotte Mutsaers en Dis van 
Marcel Möring. Beide romans zijn betrokken op de actualiteit, zonder dit te-
veel aan de lezer op te dringen.”
Paul Sars, hoogleraar Duitse Taal en Cultuur en letterendecaan: “Ik raad stu-
denten aan om over enkele jaren Nathan Sid te lezen, het debuut van Adriaan 
van Dis. Het is een gevoelig loflied op de eigen kindertijd. Elke zin uit dat 
boekje is stilistisch virtuoos: ik ken hele stukken van buiten. Maar je kunt het 
pas na je 25ste lezen om het helemaal na te voelen.”
Adriaan van Dis: “Mister Pip van de Nieuw-Zeelandse schrijver Lloyd Jones. 
Het gaat over een meneer op een Polynesisch eiland waar slechts één boek is, 
namelijk Great Expectations van Charles Dickens. Aan de hand van dat boek 
leren de mensen met de wereld omgaan.”
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StudentenraadActueel
Beste student,

Of je nou een net begonnen eerste-
jaars bent of die ouderejaars student 
die al lang had moeten afstuderen, of 
iets daar tussenin, de kans is groot 
dat je nog nooit van studentmede-
zeggenschap hebt gehoord. Je bent 
immers mogelijk nog nooit op de 
universiteit geweest aangezien je nu 
begint. Of je bent gewoonweg niet 
betrokken bij de beslommeringen van 
onze academische gemeenschap. 
Voor de nieuwe groep studenten is er 
nog een wereld te winnen; voor die 
‘verloren’ groep is er nog hoop. 
In deze eerste editie van Studenten-
raad Actueel wordt kort weergegeven 
wat de medezeggenschap is, wat zij 
doet en waarom zij dit doet. Mis-
schien niet hip, maar wel belangrijk! 

Een fijne collegejaar gewenst,
De Universitaire Studentenraad

Het medezeggenschaap graast enkel 
en doet verder niets nuttigs
Er zijn inderdaad medezeggen-
schaapsorganen die weinig doen. 
Het is echter hoogst uitzonderlijk 
dat dit uit pure onwil gebeurt. 
Eerder moet de oplossing worden 
gezocht in betere training en 
 samenwerking met de rest van 
het medezeggenschaap en de staf.

Het medezeggenschaap is verlegen
Het laat zich te weinig zien, o.a. 
doordat het veel tijd kost en er 
geen goede kanalen voor zijn. 

Als het wel zichtbaar is, is in 
vele verschillende gedaanten. 
Het medezeggenschaap bestaat 
uit allerlei verschillende orga-
nen die onafhankelijk hun ding 
doen, zonder dat duidelijk is 
dat het om het één en hetzelfde 
schaap gaat.

Schapen zijn nou eenmaal geen 
geboren aandachtstrekkers
Het medezeggenschaap tracht 
wel de studenten te bereiken, 
maar de boodschap komt niet 
aan omdat het simpelweg niet 

nuttig en interessant genoeg 
lijkt. Het medezeggenschaap 
moet dan ook al vroeg, het liefst 
binnen het opleidingsprogram-
ma, duidelijk maken waarom het 
nuttig is. Dan zullen vervolgbood-
schappen ook meer opvallen.

Tenslotte is het de vraag of de 
student het medezeggenschaap 
wel genoeg aandacht geeft. Als 
je enkel in de wandelgangen 
klaagt, je goede ideeën uit, is 
het maar de vraag wie het rustig 
voortgrazende schaap is...
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Studentenraad Actueel wordt u 
aangeboden door de Universitaire
Studentenraad. 

usr@student.ru.nl
www.ru.nl/usr

Het Medezeggenschaap
Als student merk je bitter weinig van wat het medezeggenschaap zoal doet. Je komt 
genoeg zaken tegen die duidelijk beter kunnen, maar  er lijkt niets te verbeteren.  
En als dat wel gebeurt, is zeker niet gezegd dat het komt door de inspanningen van 
het medezeggenschaap. Hiervoor zijn de volgende drie mogelijke redenen:
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Open dag Universitair 
Sportcentrum 
Zondag 7 september organiseert 
het Universitair Sportcentrum 
(USC) van 11.30-16.00 uur een 
open dag. Meer dan 40 verschil-
lende  sporten kunnen worden 
beoefend op het sportcentrum.  
Er zijn  verschillende open lessen 
en voor kinderen is er een speel-
zaal waar zij kunnen klauteren 
en spelen

Acties open dag
• Gratis inschrijving (normaal  
 € 20,00)
• Elke honderdste bezoeker    
 traint bij inschrijving de 
 eerste maand gratis 
• Gratis kaartjes voor proef-
 lessen 

Iedereen kan deelnemen aan het 
programma Particuliere Sport, 
medewerkers van universiteit en 
ziekenhuis krijgen 40% korting 
op het commerciële tarief.
Voor het rooster van de open 
dag zie www.ru.nl/usc

Ambassadors gezocht
Dienst Studentenzaken is voor 
de voorlichtingsactiviteiten, die 
vooral in het voor- en najaar 
plaatsvinden, op zoek naar 
 enthousiaste studenten die 
 (tegen een vergoeding) als 
 Ambassador komen helpen. Een 
ambassador wordt ingezet om 
voorlichting te geven over studie 
en het studentenleven in Nijme-
gen op voorlichtingsactiviteiten 
van de universiteit. 
Vooraf is er een tweedaagse cur-
sus (gratis). Onderwerpen die 
aan bod komen zijn o.a. presen-
tatietechnieken, het begeleiden 
en informeren van scholieren en 
het spreken voor een groep. De 
cursus wordt gegeven in 4 groe-
pen op verschillende dagen in 
september. 
Informatie: Laura van Vugt, tel. 
361 62 28 l.vanvugt@dsz.ru.nl.
www.ru.nl/studenten/studenten
leven/ambassadors_radboud

campusvox

Van de AOb naar de RU. Was het tijd voor iets nieuws?
“Niet per se, ik was vooral het reizen zat. Ik wilde graag een baan in Nijmegen, 
maar was nog niet actief op zoek. Mijn man kwam deze vacature tegen en vond 
het echt iets voor mij. Hij had gelijk: anderhalve week later had ik de baan. Nu 
ben ik weer terug op het oude nest.” 

Je hebt aan de Radboud Universiteit gestudeerd?
“Inderdaad. In 2000 heb ik hier mijn bul gehaald in de bedrijfscommunicatie. Ik 
kan me de voorlichting die vooraf ging aan mijn studiekeuze nog goed herinne-
ren. Dat maakt het extra leuk dat ik me er nu van de andere kant mee bezig ga 
houden. Mijn ambitie is om bij te dragen aan het vergaren van nóg meer aanmel-
dingen en steeds minder uitval.”

Je hoeft niet meer te pendelen. Wat doe je met de extra vrije tijd?
“Ik heb een dochtertje van elf maanden: Roos. Omdat ik vier dagen per week 
werk is het fijn om aan het eind van de dag wat extra tijd te hebben om met haar 
te spelen. Dat schoot er bij mijn vorige baan nog wel eens bij in. Daarnaast ben 
ik behoorlijk sportief. In mijn studententijd zat ik in het bestuur van Phocas. Nu 
loop ik graag hard. De Zevenheuvelenloop staat bijvoorbeeld elk jaar op het 
 programma.”

Algemeen

Wil Weg Week 2008
Van 6 t/m 10 oktober organiseert het 
 International Office de jaarlijkse Wil Weg 
Week waarin voorlichting gegeven wordt 
over studeren en stage in het buitenland. 
www.ru.nl/wilwegweek

prof.dr. H.J. Lammersprijs
18 september 15.30uur: Uitreiking prof.
dr. H.J. Lammersprijs voor onderwijs aan 
prof.dr. F.G.M. Russel. Plaats: Radboud 
Auditorium. I: a.thoben@owi.umcn.nl.

Studentenkerk
7 september om 9.00 uur: Roman Catholic 
Mass in English.
om 11.00 uur: Openingsviering in de 
 cyclus ’Geloven als…’ Geloven als ver-
langen. Studentenpastor Theo Koster o.p. 
gaat voor in de viering.
10 september om 12.45 uur en om 19.30 
uur: Taizéviering, voorbereid door studen-
ten. 
11 september om 12.30 uur: Roze Lunch, 
in samenwerking met de homojongeren-
groep Dito!
14 september om 9.00 uur: Roman 
 Catholic Mass in English.
om 11.00 uur Tweede viering in de 
 cyclus: ’Geloven als…’. Geloven als ver-
wondering. Studentenpastor Froukien 
Smit gaat voor.
15 september om 16.00 uur: Openings-
borrel voor studenten.
16 september om 18.30 uur: Start eerste 
meditatiegroep voor studenten en AIO’s. 
Graag opgeven 
17 september om 12.45 uur: Taizéviering
om 19.00 uur: Start van de Tweede 
 meditatiegroep voor studenten en AIO’s. 
Graag opgeven via de website of via 
 info@studentenkerk.ru.nl
www.ru.nl/studentenkerk

Han Fortmann Centrum 
1 - 7 september: Open Week. 
19 september 20.00 - 22.00 uur:’Naar 
het hart van mijn ziel‘ lezing Miek Pot. 
Kosten: 7,50 euro
Plaats: Erasmuslaan 15
www.hanfortmanncentrum.nl

Soeterbeeck Programma
9 september, 12.45 – 13.30 uur, 
 Mediscussie: Embryoselectie – Lunch-
debat, Café Aesculaef, maandelijks 
lunchprogramma over maatschappelijke 
en ethische thema’s op medisch gebied.  
www.ru.nl/sp/mediscussie

Cursus Actief Indonesisch 
Medio september start de cursus Actief 
Indonesisch voor Beginners, te volgen ter 
voorbereiding van stage/onderzoek in 
 Indonesië, voor communicatieve doel-
einden en eventueel als keuzevak. Infor-
matie: drs. Th. Aschurie, tel. 024 - 6961527  
www.socsci.ru.nl/indonesisch
 

Symposia
Symposium ‘Geweld binnen het gezin’
17 september, 18.00-21.50 uur: 
avondsymposium over geweld binnen het 
gezin van de (studenten)Werkgroep Sekse 
Specifieke Geneeskunde (WSSG) m.m.w. 
van Dr. Lagro-Janssen voor studenten 
geneeskunde, psychologie, pedagogiek 
en anderen. Plaats: Prekliniek, 
 Hippocrateszaal G.Grooteplein 21 
I: www.student.ru.nl/d.s.everaerd.

F.C. Donders Colloquium
September 11 at 15:00 a Formal Donders 
Colloquium given by Mike X. Cohen 
 (Department of Psychology, Laboratory 
for Neural Computation and Cognition, 
University of Arizona, Tucson and Depart-
ment of Psychology, University of Amster-
dam) ‘Computational mechanisms of 
 decision-making, and their anatomical/
functional ases’.
www.fcdonders.ru.nl

Science Cafe debat-avond
9 september, 20.00 uur: ‘Wetenschappe-
lijk onderzoek en beleid: wie bepaalt er 
wat er onderzocht wordt?’ Ierse Pub The 
Shamrock, Smetiusstraat 17.  
www.sciencecafenijmegen.nl

PAOG-Heyendael 
10 september: Nascholing psychiatrie
v.a. 10 september: Praktische Stralings-
hygiëne niveau 4A
11 september: Praktische Stralings-
hygiëne voor medisch specialisten en 
 aios deskundigheid 4 A/M 
16 september: nascholingsavond 
 Anesthesiologie 
30 september: Grensverleggende 
 workshops voor huisartsen
September/oktober ism Arbeids- en 
 Organisatiedeskundigen vaardigheids-
trainingen in kleine groepen, bestemd 
voor bedrijfs- verzekeringsartsen 
www.paogheyendael.nl

CIDIN: Idealen in ontwikkeling
Programma  tgv 35-jarige bestaan van 
het CIDIN’(Centre for International Deve-
lopment Issues Nijmegen), 
19 september: wetenschappelijke confe-
rentie RU; www.ru.nl/cidin/lustrum,
20 september publieksmanifestatie  over 
betrokkenheid bij ontwikkelingssamen-
werking in LUX, www.globaldebat.nl.

Benoemingen
Prof. dr. B.C.J. (Ben) Hamel  is met terug-
werkende kracht per 1 juli 2007 benoemd 
tot hoogleraar klinische genetica (UMC St 
Radboud)
Dr. Pieter Wesseling (1959) is met ingang 
van 1 juli benoemd tot hoogleraar Neuro-
pathologie (UMC St Radboud)
Prof. dr. J.F.M. Wetzels (1954) is met te-
rugwerkende kracht per 1 november 
2007 benoemd  tot hoogleraar Nefrologie, 
in het bijzonder glomerulaire Ziekten 
(UMC St Radboud)

Naam Sandra Verwaal
Leeftijd 31
Was Communicatieadviseur bij de 
 Algemene Onderwijsbond 
Is Senior communicatiemedewerker 
aan de Radboud Universiteit
Sinds 1 augustus 2008

Nieuwgezicht
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Dolly Verhoeven is per 1 november de 
bijzondere leeropdracht ‘Geschiedenis van 
Nijmegen in het bijzonder de publieks-
gerichte aspecten’ 
Dr. Pascal Fries (St. Ingbert, 1972) is per 
1 juni benoemd tot hoogleraar Systems 
Neuroscience (F.C. Donders Centre)
Dr. Paul Bakker(1966, Den Haag) is per 1 
juni benoemd tot hoogleraar Filosofie van 
de Middeleeuwen en de Renaissance 
 (Filosofie). 

Promoties & oraties
8 september, 13.30 uur: promotie mw 
drs. M. Gazzah (Letteren) ‘Rhythms and 
Rhymes of life: Music and Identification 
Processes of Dutch-Moroccan Youth’. 
8 september, 15.30 uur: Promotie mW mr. 
M.H. Pluymen(Rechten) ‘Niet toelaten 
 betekent uitsluiten. Een rechtssociolo-
gisch onderzoek naar de rechtvaardiging 
en praktijk van uitsluiting van vreemde-
lingen van voorzieningen’. 
9 september, 13.30 uur: promotie drs.  
J. Bominaar (FNWI)’Air Photolysis and 
Recombination Tracking’. 
10 september, 13.30 uur: promotie mw 
drs. A. Hollander (FNWI) ‘Spatial variation 
in multimedia mass balance models. The 
influence of environmental haracteristics 
on chemical concentrations in the envi-
ronment’. 
10 september, 15.30 uur: promotie mw 
drs. M.J.E.M Gosens (Med.Wet.) ‘Patholo-
gical and Biological Aspects of colorectal 
Cancer Treatment’. 
11 september, 10.30 uur: promotie drs. 
G.-J. Geerling (FNWI) ‘Changing Rivers: 
Analysing fluvial landscape dynamics 
using remote sensing’. 
11 september, 13.30 uur: promotie mw 
drs. Th.M. Lugtenberg (Med.Wet.)’Gains 
and losses in X-linked mental retardation’
11 september, 15.30 uur: promotie drs. 
M. Kramer (Med.Wet.) ‘Pattern Recogniti-
on Receptors & Dendritic Cell Function in 
health and disease’. 
12 september, 10.30 uur: promotie mw 
drs. C.M.C. Verbakel (Soc.Wet.) ‘The Part-
ner as Resource or Restriction? Labour 
Market Careers of Husbands and Wives 
and the Consequences for Inequality 
 between Couples’.
12 september, 13.30 uur: promotie drs. 
E.B.P. de Jong (Soc.Wet.) ‘Living with the 
death’. 
12 september, 15.45 uur: oratie dr. R. 
Kötter (Med.Wet.) ‘BrainNetWorks’
15 september, 10.30 uur: promotie J. 
Ngubiri (FNWI) ‘Techniques and Evaluati-
on of Processor Co-allocation in Multi-
cluster Systems’
16 september, 15.30 uur: promotie J. 
Bosga (Soc.Wet.) ‘Managing Redundancy 
at Multiple Levels of Motor Control’. 
17 september, 15.30 uur: promotie mw 
drs. S.G.M. Langenberg (Fil.) ‘Kritiek als 
des-organisatie. Bedrijfsethiek en waar-
heidspreken’.
19 september, 10.30 uur: promotie drs. 
H.J. Bisschops (Theologie) ‘Franciscus 
van Assisi: mysticus en mystagoog’.

Opening Academisch Jaar
Tijdens de Opening Academisch Jaar zijn de universitaire prijzen 
uitgereikt aan: 

• Gedenkpenningen in 
brons: prof. Willy Jansen 
 (Institute for  Gender Studies) 
en Gerard van der Weerden 
(FNWI). 

• Studentonderscheidingen: 
Willem-Jan Wieland 
 (Rechts geleerdheid) en 
Lisa Westerveld (Filosofie).

• Universitaire onderwijs
prijs: prof. Daniel Wigboldus 
(Sociale Psychologie) 

• Universitaire Studie
prijzen: 
drs. Stijn Westrik (Religie-
weten schappen), drs. Luuk 
Remmen (Management-
wetenschappen), drs. Roel 
 Hermans (Sociale Wetenschap-
pen), drs. Cynthia Kop 
 (Natuur  weten  schappen, 
 Wiskunde &  Informatica),  

drs. Janine van Vugt (Medische Wetenschappen), mr. drs. Mark  Jansen 
(Rechtsgeleerdheid), drs. Walter de Jager  (Letteren), drs. Iris Tomlov 
 (Filosofie), drs. Anneke  Mooij (Theologie). 
www.ru.nl/persberichten/

 
 Vacatures

Kijk voor vacatures en uitgebreide informatie op: www.ru.nl/vacatures

 

Deze week onder meer:

•	 Functioneel	beheerder	Corsa	(0,8	fte)	

	 Bestuurlijke	&	Juridische	Zaken	Cluster	Ondersteuning

•	 Onderhoudsmonteur	(1,0	fte)	

 Universitair Vastgoed Bedrijf

•	 NMR	technicus/beheerder	(1,0	fte)	

	 Faculteit	der	Natuurwetenschappen,	Wiskunde	en	Informatica

  

* Voor	interne	vacatures,	kijk	op	www.radboudnet.nl/vacatures
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BACKSTAGEVOX
Wat? De borrel na de opening van 
het Academische Jaar
Waar? Sporthal, Gymnasion
Wanneer? Maandag 1 september, 
16.00 uur tot laat

“We hadden afgesproken dat je de medaille zou om-
doen.” Hockeyster Maartje Goderie krijgt een vader-
lijk standje van rector magnificus Bas Kortmann. De 
Olympisch kampioene is de prinses van het bal 
waar de grijzende academische prinsen haar het hof 
 maken. Kortmann deelt drie pakkerds uit aan het 
blonde paardenstaartje. Oud-rector Kees Blom gaat 
nederig voor haar op de knieën, letterendecaan 
Paul Sars bedelt om een handtekening en Dries 
van Agt staat wel een heel eind binnen de personal 
space van Goderie. 
De ‘informele voortzetting’, zoals academici deze 
derde helft van de academische jaaropening plach-
ten te noemen, vindt plaats in de sporthal. “Dit lijkt 
wel een fabriekshal”, bromt oud-rector magnificus 
Fons Plasschaert, vergezeld door zijn biertje. Hij 
vond het vroeger beter, toen de opening van het 
academisch jaar en het afpilsen nog gewoon in de 
Aula plaatsvonden. Maar ach, rechtvaardigt de tand-
heelkundige zijn aanwezigheid. “Uiteindelijk gaat 
het niet om de locatie, maar om de mensen.”
Zoals gastspreekster Nelleke Noordervliet (best-
seller), die de andere oud-rector magnificus (Kees 
Blom, inmiddels weer staand) probeert te overtui-
gen van de geneugten van het joggen (Blom: “Nee 
joh, daar ben ik véél te lui voor!”).
Midden in de zaal dwalen de gedachten van Cynthia 
Kop af naar Freilings alternatief op Georg Cantors 
continuümhypothese. Daar studeerde ze summa cum 
laude op af en verdiende ze en passant de Universi-
taire Studieprijs van de bètafaculteit mee. Benieuwd 
hoe ze dat onderzoek uitlegt op familiefeestjes.
Lisa Westerveld is Olympisch kampioen Nijmeegse 
medezeggenschapsorganen en nu voorzitter van de 
studentenvakbond LSVb. Verrukt is ze met de van-
daag uitgereikte Studentonderscheiding 2008. En 
dat in tijden van linkse klopjachten. Samen met 
 collega bij LSVb en AKKU János Betkó, wordt er 
verantwoording afgelegd aan rector Kortmann. “Wij 
zijn niet per definitie links, hoor”, verklaart Betkó aan 
deze reünist van het Groningse Albertus Magnus, die 
gevat antwoordt: “En wij zijn niet per definitie rechts.”
Wanneer de flessen Cuvée Gentilhomme leeg begin-
nen te raken, geheel evenredig met de zaal, wil 
 mevrouw Jansen wel naar huis – ze is de bob van 
haar man en emeritus hoogleraar Ad. “Hij is dron-
ken, denk ik. Maar soms doet hij alsof. Toen Dries 
van Agt bij ons kwam staan met zijn vrouw, want 
daar bridge ik mee, vroeg Ad: ‘Wie is die man?’.” 
RN/AD

Paul Sars en 
Maartje Goderie

Ad Jansen en zijn vrouw

Fons Plasschaert (r)

Dries van Agt

Nelleke Noordervliet en Kees Blom

János Betkó, Bas Kortmann 

en Lisa Westerveld

Cynthia Kop (l)

(n)iets gemist? ★ ★ ★ 
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